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29 травня у Києві у приміщенні
Державного підприємства Мініс3
терства оборони України «Цент3
ральний проектний інститут» під
головуванням Міністра оборони
України Юрія Єханурова відбу3
лася службова нарада, в ході
якої було презентовано Електро3
нний реєстр безквартирних вій3
ськовослужбовців Збройних Сил
України.

Відкриваючи засідання, заступник
глави оборонного відомства Надія
Дєєва зазначила, що діяльність Міні*
стерства оборони України впродовж
останнього півріччя була спрямована
на впорядкування черги на житло у
ЗС України, впровадження її електро*
нного обліку та системного, постійно
діючого контролю постановки на
чергу і зняття з черги після отриман*
ня житла військовослужбовцями, а
також проведення інвентаризаційних
робіт, які показали можливості що є у

Міністерства оборони України для
забезпечення житлом військовослу*
жбовців.

Заступник Міністра оборони Украї*
ни також зауважила, що на даний час
керівництво військового відомства
робить серйозний акцент на об’єд*
нанні зусиль будівельників та місце*
вих органів влади, при цьому Мініс*
терство оборони України виступати*
ме як головний замовник і координа*
тор робіт.

— За підсумками першого півріччя
основною темою стане реорганізація
і удосконалення системи управління
державними підприємствами Мініс*
терства оборони України, насампе*
ред, у будівельній галузі, — підкрес*
лила вона.

Під час наради присутні заслухали
доповіді генерального директора
Державного господарського об’єд*
нання «Консорціум військово*буді*
вельна індустрія» Міністерства обо*

рони України Юрія Пустовіта, дирек*
тора Державного підприємства
«28–й УНР» Ігоря Колесника, нача*
льника Головного квартирно*експ*
луатаційного управління Збройних
Сил України полковника Петра Оно*
фрійчука, директора Департаменту
будівництва Міністерства оборони
України Тетяни Амосової.

Зокрема, начальник Головного
квартирно*експлуатаційного управ*
ління Збройних Сил України полков*
ник Петро Онофрійчук повідомив, що
після проведення перевірки обліко*
вих справ станом на 1 квітня своє
право на отримання житла підтвер*
дили 44 тисячі 124 сім’ї військовос*
лужбовців.

— Тобто, після створення Електро*
нного реєстру квартирної черги вій*
ськовослужбовців, який включає всі
дані про військового, наявність пільг
та інформацію, чи забезпечувався
він житлом раніше, було знято з ква*
ртирного обліку 10 тисяч 400 війсь*
ковослужбовців, — додав полковник
Петро Онофрійчук.

Говорячи про необхідні обсяги бу*
дівництва квартир для військовос*
лужбовців Збройних Сил України,
начальник Головного квартирно*
експлуатаційного управління ЗС
України зауважив, що в цілому по*
трібно 12,5 тисяч однокімнатних
квартир, 18 тисяч 940 — двокімна*
тних, 11 тисяч 456 — трикімнатних
та 1 тисяча 95 — чотирикімнатних
квартир.

— Найбільш напружена ситуація з
квартирами у Київському, Одесько*
му, Харківському, Львівському та
Севастопольському гарнізонах, в

««««ББББууууддддііііввввннннииииццццттттввввоооо    жжжжииииттттллллаааа
ддддлллляяяя    ввввііііййййссссььььккккооооввввиииихххх    ддддлллляяяя
ммммееееннннееее    єєєє     ппппррррііііооооррррииииттттееееттттоооомммм
ннннооооммммееее рррр    оооодддд ииии нннн»»»»

Міністр оборони України
Юрій ЄХАНУРОВ:



яких перебуває 30% черговиків, —
констатував полковник Петро Оноф*
рійчук.

Керівник Головного квартирно*ек*
сплуатаційного органу ЗС України та*
кож повідомив, що вперше у Збройних
Силах впроваджено оперативний об*
лік соціальних груп сімей військовос*
лужбовців, які потребують особливої
уваги при забезпеченні їх житлом.

Так, згідно цього обліку, до таких
соціальних груп належать 93 сім’ї
військовослужбовців, що загинули
при виконанні службових обов’язків,
37 сімей інвалідів війни І–ІІ групи та
прирівняних до них, 6 сімей, які ма*
ють у своєму складі хворих на від*
криту форму туберкульозу, 142 сім’ї
мають право пільгового забезпечен*
ня житлом у зв’язку з тяжкими за*
хворюваннями. Також особливої
уваги при забезпеченні житлом по*
требують 415 багатодітних сімей
військовослужбовців.

На виконання доручення Міністра
оборони України Юрія Єханурова
протягом І*го кварталу 2008 року
було забезпечено житлом 90 сімей
зазначених категорій. Подальше ви*
конання цього завдання контролю*
ється комісією із контролю за розпо*
ділом житла в гарнізонах Збройних
Сил України.

Велика увага з боку Головного ква*
ртирно*експлуатаційного управління
Збройних Сил України, за словами йо*
го начальника, приділяється забезпе*
ченню житлом військовослужбовців
служби за контрактом. Так, протягом
2003*2007 років для реалізації цієї
мети було виділено 88,15 мільйона
гривень, переобладнано 25 військо*
вих будівель на 2819 ліжко*місць.

В рамках службової наради, при*
свяченої вирішенню проблем забез*
печення житлом військовослужбов*
ців, Міністр оборони України Юрій
Єхануров та голова Дарницької у мі*
сті Києві районної державної адмініс*
трації Віталій Сташук підписали Угоду
про удосконалення механізму дво*
стороннього співробітництва. 

— Цей документ має стати прикла*
дом для всіх інших районів столиці та
міст України. Ми не «крохобори» і го*
тові до співпраці, — наголосив Юрій
Єхануров після підписання Угоди.

У свою чергу, голова Дарницької
районної державної адміністрації Ві*
талій Сташук запевнив, що влада ра*
йону готова створити максимально
сприятливі умови для вирішення
проблеми із забезпечення військо*
вослужбовців Збройних Сил житлом.

Рішенням Міністра оборони України Юрія Єханурова у
складі Національної академії оборони України буде створе*
но гуманітарний факультет, де здійснюватиметься підгото*
вка за напрямами — психологія, політологія, культурологія,
зв’язки з громадськістю і ЗМІ

В рамках власного проекту «Армія — дітям» Військово*музи*
чний центр Сухопутних військ Збройних Сил України організу*
вав у Чернігові відкритий конкурс*фестиваль імені Л. Реву*
цького, в якому взяли участь музиканти з Росії, Німеччини та
Великої Британії

Заступник начальника штабу з Коаліційних операцій Багатонаціональних Сил в
Республіці Ірак висловив вдячність Головнокомандувачу Збройних Сил України за
самовіддану службу військовослужбовців українського миротворчого персоналу

ТВО першого заступника Міністра оборони України Валерій
Іващенко взяв участь у конференції з обговорення резуль*
татів та перспектив співробітництва України з НАТО, яка
відбулася в рамках Спільної робочої групи Україна*НАТО з
питань воєнної реформи

Великий спектр питань міжнародної політики і безпеки обговорили у Німеччи*
ні представники української військової делегації під час 14*го семінару
«Збройні сили в демократичному суспільстві», організованому Фондом «Нау*
ка і політика»

З метою забезпечення наукового обґрунтування і супроводу найважливіших
проблем удосконалення та розвитку медичної служби ЗС України наказом
глави оборонного відомства затверджено Положення про Вчену медичну раду
Міністерства оборони України

Фрегат ВМС України «Гетьман Сагайдачний» завершив
комплексну підготовку у військово*морській базі НАТО
«Суда*Бей» і вийшов у море для тренування з відпрацю*
вання процедур щодо контролю морських перевезень

Міністр оборони України Юрій Єхануров своїм наказом упорядкував діяльність
Центру обліку надлишкового та списаного військового майна Збройних Сил
України

Курсанти 4*го курсу Харківського університету Повітряних
Сил здійснили контрольні та тренувальні польоти на літаках
Л*39 з використанням одного з полігонів Сухопутних військ
ЗС України

Комісія Апарату Ради національної безпеки та оборони України перевірила
стан живучості та вибухопожежобезпеки об’єктів зберігання ракет та боєпри*
пасів на 61*му арсеналі Південного оперативного командування

Українські військові лікарі*миротворці в Афганістані в ході чергової благодій*
ної акції надали безкоштовну медичну допомогу понад 150 мешканцям одно*
го з віддалених гірських селищ провінції Гор

120 молодих воїнів*десантників 79*ї окремої аеромобільної
бригади Сухопутних військ ЗС України, призваних на строкову
військову службу цьогорічної весни, виконали свої перші у
житті стрибки з парашутом

На Херсонщині пройшов заключний етап підготовки 56*го окремого вертолі*
тного загону ЗС України нової ротації до виконання завдань у складі сил Місії
ООН у Ліберії

За матеріалами Управління прес�служби МО України
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14–15 травня 2008 року делега�

ція Збройних Сил України на

чолі з начальником Генераль�

ного штабу — Головнокоман�

дувачем Збройних Сил Украї�

ни генералом армії України

Сергієм Кириченком перебу�

вала з візитом у штаб�квартирі

НАТО в Брюсселі. Метою візи�

ту була участь у засіданнях

Військового комітету НАТО

(ВК НАТО) спільно з країна�

ми — контрибуторами опера�

цій Міжнародних сил сприян�

ня безпеці в Афганістані (ВК

МССБ) і КФОР у Косово (ВК

КФОР) та у засіданнях Війсь�

кового комітету Євроатланти�

чного партнерства (ВК ЄАП) і

Військового комітету Украї�

на–НАТО (ВК Україна–НАТО). 

Засідання ВК МССБ на рівні на�

чальників генеральних штабів бу�

ло проведено вперше, що є безу�

мовним підтвердженням важливо�

сті участі партнерів у цій операції. 

Як зазначив Верховний Головно�

командувач Об’єднаних Збройних

Сил НАТО в Європі генерал Джон

Креддок, значну роль у стабілізації

та відновленні країни мають віді�

грати рішення Бухарестського са�

міту щодо Афганістану. Наразі їх

ефективна реалізація залежить від

конструктивної позиції та зусиль

кожної окремої країни та відповід�

них міжнародних організацій.

На засіданні ВК ЄАП було роз�

глянуто питання щодо загальної

обстановки в районах проведен�

ня операцій під проводом НАТО,

розвитку військового співробіт�

ництва в рамках реалізації рішень

Бухарестського саміту Альянсу та

здійснено обмін думками щодо

розвитку військових аспектів

співробітництва.

Мова йшла не лише про успіхи та

досягнення. Відверто і прагматич�

но було обговорено низку про�

блем, що негативно впливають на

ефективність проведення опера�

цій, а саме — недостатній рівень

взаємосумісності підрозділів окре�

мих країн�партнерів і обмеження

на обмін необхідною інформаці�

єю між країнами Альянсу та парт�

нерами, неефективність механіз�

мів залучення партнерів до участі в

процесах підготовки рішень щодо

операцій та неможливість довго�

строкового планування залучення

партнерів до операцій тощо. 

Основними шляхами вирішення

згаданих проблем вважаються по�

дальший розвиток співпраці в рам�

ках «Партнерство заради миру»,

зокрема, активізація залучення

партнерів до участі в реалізації

Концепції оперативних можливо�

стей, військових навчаннях та ін�

ших заходах з підготовки; пере�

гляд існуючих в НАТО норматив�

них документів щодо збереження

інформації та вдосконалення полі�

тико�військових рамок залучення

партнерів до операцій під прово�

дом НАТО. 

У своєму виступі на засіданнях

Військового комітету НАТО у фор�

маті країн�контрибуторів опера�

цій під проводом Альянсу в Косо�

во та Афганістані начальник Гене�

рального штабу — Головнокоман�

дувач Збройних Сил України

генерал армії Сергій Кириченко

підтвердив незмінність курсу на�

шої держави щодо продовження

участі у діючих миротворчих та

стабілізаційних ініціативах Альян�

АКТУАЛЬНО

На переконання командування стратегічних командувань НАТО, модель
військового співробітництва з Україною може бути зразком для організації
співробітництва з іншими партнерами Альянсу

UUUUKKKKRRRRAAAAIIIINNNNEEEE     ————    NNNNAAAATTTTOOOO::::     
eeeexxxxaaaammmmpppplllleeee    ooooffff     eeeeffff ffffeeeecccctttt iiiivvvveeee    ppppaaaarrrrttttnnnneeeerrrrsssshhhhiiiipppp



су, а також готовності прагматич�

но розвивати їх у подальшому. 

На окрему увагу заслуговує факт,

на якому наголосив у своєму висту�

пі голова Військового комітету

НАТО Реймонд Ено: «Україна —

особливий партнер і єдина країна

не член, що бере участь у всіх чо�

тирьох поточних військових опе�

раціях Альянсу: на Балканах, в Аф�

ганістані, в Іраку та Середземно�

морському регіоні.

У Брюсселі щиро дякували за

участь українських військових в

операціях НАТО в Косово та Афга�

ністані, а також за найостанніший

внесок у спільну справу євроатлан�

тичної безпеки — щойно розпоча�

те виконання оперативних за�

вдань флагманом Військово�Мор�

ських Сил України фрегатом «Геть�

ман Сагайдачний” з вертольотом

КА�27 на борту в рамках операції

НАТО «Активні зусилля», що три�

ває в Середземному морі.

У ході наступного засідання, що

відбувалося у форматі Військового

комітету Україна–НАТО, було під�

бито підсумки виконання Робочо�

го плану ВК Україна–НАТО у пер�

шому півріччі 2008 року в контекс�

ті виконання Державної програми

Збройних Сил України на

2006–2011 роки, проаналізовано

поточний стан і визначено шляхи

удосконалення оперативних мож�

ливостей і трансформаційних

спроможностей ЗС України.

Начальник Генерального шта�

бу – Головнокомандувач ЗС Украї�

ни ознайомив своїх колег з кра�

їн–членів НАТО з практичними

досягненнями в сфері розвитку си�

стеми управління військами та під�

вищення ефективності її функціо�

нування, вдосконалення рівня ма�

теріально�технічного та логістич�

ного забезпечення військ, системи

підготовки і кадрової політики та

розвитку функціональних компо�

нентів Збройних Сил. 

«Набуття відповідних військових

критеріїв членства в НАТО, особ�

ливо у сфері оперативних можли�

востей, — це не один рік кропіткої і

цілеспрямованої роботи, орієнто�

ваної на конкретний результат», —

зазначив у своєму виступі генерал

армії України Сергій Кириченко.

Так, начальник Генерального шта�

бу ЗС України підкреслив, що існу�

юча система управління військами

Збройних Сил України вже сього�

дні відповідає стандартам НАТО,

відбуваються системні зміни в про�

цесах бойової підготовки військ, у

тому числі із застосуванням мето�

дик імітаційного моделювання бо�

йових дій та використанням систе�

ми лазерної імітації стрільби.

Українська армія, як зазначив го�

лова української делегації, для на�

рощування оперативних спромо�

жностей та підвищення рівня

бойової готовності активно вико�

ристовує переваги Процесу плану�

вання та оцінки сил, Програми пе�

ревірки та зворотного зв’язку Кон�

цепції оперативних можливостей,

Програми НАТО з обміну даними

про повітряну обстановку.

Особливий акцент було зробле�

но на поточному стані та подаль�

ших перспективах участі ЗС Украї�

ни в міжнародних миротворчих

операціях під проводом НАТО, на�

самперед в антитерористичній

операції «Активні зусилля» та опе�

раціях КФОР у Косово та МССБ в

Афганістані, а також залученні до

Сил реагування НАТО.

У своїх коментарях під час засі�

дання начальники генеральних

штабів Польщі, Литви, Латвії, ФРН,

Данії, Канади та США, а також стра�

тегічні командувачі НАТО підтри�

мали прагнення України до членс�

тва в Альянсі та відзначили про�

грес, досягнутий у ЗС України на

шляху їх реформування і розвитку.

Зокрема, Верховний головнокома�

ндувач НАТО з трансформації

(ВГК НАТО з трансформації) гене�

рал Дж. Маттіс висловив надзви�

чайне задоволення процесами

розвитку ЗС України, рівнем від�

критості та готовності до досяг�

нення відповідних стандартів Аль�

янсу. При цьому особливо наголо�

шувалося на практичній спрямова�

ності реформ та їх орієнтованості

на досягнення позитивного кінце�

вого результату, у тому числі через

ефективне планування заходів вій�

ськового співробітництва. На пе�

реконання командування стратегі�

чних командувань НАТО, модель

військового співробітництва з

Україною може бути зразком для

організації співробітництва з ін�

шими партнерами Альянсу. 

Окрім участі у згаданих засідан�

нях, Сергій Кириченко провів ро�

бочі зустрічі з ВГК ОЗС НАТО в Єв�

ропі генералом Дж. Креддоком та

ВГК НАТО з трансформації генера�

лом Дж. Маттісом. Їх результатом

стали домовленості щодо збере�

ження позитивної динаміки участі

в операціях з підтримання миру

під проводом Альянсу та необхід�

ності продовження започаткова�

них спільних ініціатив, зокрема

виконання комплексу заходів що�

до досягнення взаємосумісності з

визначеними силами та засобами

Збройних Сил України та розвитку

відповідних військових спромож�

ностей. 

Борис КРЕМЕНЕЦЬКИЙ, 
Анатолій ПЕТРЕНКО, 

Управління євроатлантичної інтеграції
Генерального штабу ЗС України

5

Реймонд Ено: «Україна — єдина
країна не член НАТО, що бере

участь у всіх чотирьох поточних
операціях Альянсу».
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У результаті реформування в Укра�

їні мають бути створені наближені

до європейської моделі професій�

ні, мобільні та багатофункціональ�

ні, належним чином озброєні, за�

безпечені і навчені Збройні Сили,

спроможні виконувати покладені

на них завдання.

На підставі експертного виснов�

ку, зробленого в Національній ака�

демії оборони України, вважаю за

доцільне замінити вираз «військо�

ва служба за контрактом», який має

комерційно�тимчасовий підтекст,

на більш прийнятний вираз —

«професійна військова служба».

З самого початку створення

Збройних Сил України чинним за�

конодавством було передбачено

комплектування за змішаним

принципом, тобто як за призовом

громадян на строкову військову

службу, так і на професійній осно�

ві. Так був започаткований плано�

мірний перехід до професійної ар�

мії, який планувалося здійснити в

три етапи до кінця 2015 року.

І це було обґрунтовано, адже до�

бровільно�професійний принцип

комплектування збройних сил діє

тільки в мирний час, а у разі воєн�

них дій всі армії переходять до за�

гального призову чи змішаного

принципу комплектування. Про�

фесійна армія не може довго й

ефективно воювати. Як свідчить

досвід США в Іраку, ні за які гроші

найманці не хочуть втрачати жит�

тя і здоров’я. І взагалі, світова істо�

рія людства знає багато прикладів,

коли бійці йшли на смерть заради

ідеї — патріотичної, політичної,

національної, релігійної. Тому на�

віть у професійних арміях таких

високорозвинених країн, як США,

Канада, Великобританія, збереже�

ні (законсервовані) призовні стру�

ктури, а більшість країн світу ком�

плектують свої збройні сили за

змішаним принципом.

Ситуація із становленням про�

фесійної армії в Україні загостри�

лася у зв’язку з достроковими пар�

ламентськими виборами, а точні�

ше, після розрекламованих обіця�

нок скасувати призов на строкову

службу вже з 1 січня 2008 року.

Проте ці обіцянки не мали під

собою будь�якого підґрунтя. Адже

перехід на контрактну армію по�

требує великої агітаційно�пропа�

гандистської роботи, підвищення

престижу військової служби, забез�

печення сучасною військовою тех�

нікою та озброєнням, хоча б задо�

вільного рівня бойової підготовки.

А на це, зрозуміло, треба багато ча�

су, коштів і професіоналізму.

Принципово важливо, щоб до ар�

мії надовго прийшли справжні

професіонали.

Намагання за два місяці зробити

те, на що інші країни витрачають

десятиліття, є продовженням пе�

редвиборного популізму. Спроба

різко перевести армію на контрак�

тні рейки фактично може знизити

або навіть підірвати її оборонозда�

тність та дискредитувати саме по�

няття професійної армії. Не можна

ототожнювати поняття «профе�

сійна» та «наймана» армія. 

На сьогодні подальша перспек�

тива становлення професійних

Збройних Сил України пов’язана із

завданнями, визначеними Прези�

дентом України — Верховним Го�

ловнокомандувачем, щодо приско�

реного їх переведення на стовідсо�

ткове комплектування особовим

складом професійної військової

служби до кінця 2010 року.

Які ж проблеми стоять на шляху

цього прискорення та як їх вирі�

шити? У багатьох публікаціях відо�

мих політиків, аналітиків та війсь�

кових експертів досить ґрунтовно

порушувалися питання фінансу�

вання, забезпечення житлом, роз�

роблення та закупівлі нового

соціальноFполітичні проблеми
та шляхи їх розв’язання

ППППРРРРООООФФФФЕЕЕЕССССІІІІЙЙЙЙННННАААА    ААААРРРРММММІІІІЯЯЯЯ::::

Віталій РАДЕЦЬКИЙ, 
начальник Національної 

академії оборони України,
Генерал армії України

Враховуючи позитив*
ні зміни в розвитку
світового співтовари*
ства, зниження рівня
воєнного протистоян*
ня, а також співвідно*
шення бойових поте*
нціалів сусідніх без’я*
дерних держав, Укра*
їна реформує свої
Збройні Сили з ураху*
ванням принципу
оборонної достатності
та економічних мож*
ливостей.



озброєння і військової техніки, ма�

теріально�технічної бази бойової

підготовки та інших важливих

проблем становлення професій�

них Збройних Сил.

Ще на початку року, характери�

зуючи стан військово�патріотич�

ного виховання у країні та в

Збройних Силах, Верховний Голо�

внокомандувач висловив переко�

нання, що моральний дух солда�

та — це найважливіше для боєздат�

ності армії. Якщо людина, яка одяг�

ла військову форму, не розуміє, для

чого прийшла в армію, то свого за�

вдання вона не виконає. Солдат

повинен відчувати, що він є уніка�

льним носієм важливої функції —

забезпечення суверенітету своєї

країни. Президент також зауважив,

що тема патріотизму недостатньо

пропагується в українській армії,

очевидно через те, що роками була

другорядною. 

Науково�дослідна робота, прове�

дена у цьому напрямі, визначила

такі основні суспільно�політичні

проблеми формування ЗС України

на професійній основі: 

— нерозуміння органами влади та

суспільством необхідності само�

го існування Збройних Сил, го�

товності йти на матеріальні та

духовні витрати заради їх утри�

мання та розвитку;

— відсутність чітко визначеної си�

стеми громадянського вихован�

ня, пріоритетів національно�де�

ржавницької ідеології у зовніш�

ній, внутрішній політиці та вій�

ськовій сфері; 

— занижена суспільна оцінка пре�

стижності військової служби у

загальній ієрархії цінностей, де�

кларативність патріотичної ідеї

військової служби.

Проведені дослідження показа�

ли, що «всю Україну» вважають

своєю Батьківщиною тільки 48,3%

українців і 25,7% росіян; 52,6%

україномовних і 32,8% російсько�

мовних; 61,2% мешканців Західно�

го регіону, 49,2% — центру, 33,9% —

сходу і 28,6% — півдня України. Це

свідчить про те, що для нас надзви�

чайно гострою є проблема відсут�

ності систем військово�патріотич�

ного виховання молоді та форму�

вання належного іміджу Збройних

Сил у масовій свідомості.

Світовий досвід переконує, що

керівництво більшості держав сві�

ту не допускає стихійності проце�

су формування іміджу своїх зброй�

них сил, а докладає значних зу�

силь, щоб сформувати його. Тому

всі структури політичного керів�

ництва України мають зрозуміти,

що воєнна політика є дієвим засо�

бом посилення легітимності вла�

ди, необхідною умовою ефектив�

ної зовнішньої та внутрішньої по�

літики. Інформаційне забезпечен�

ня функціонування Збройних Сил

має стати складовою комунікатив�

ної стратегії Верховної Ради, Пре�

зидента та Уряду України.

Однак аналіз українського медіа�

простору показав, що у формуван�

ні іміджу Збройних Сил і воєнної

політики України основні політич�

ні інститути суспільства участі не

беруть: парламент вже «забув» про

Збройні Сили; політичні партії та

блоки використовують проблеми

армії як засіб залучення голосів ви�

борців; уряд і підлеглі йому відом�

ства та установи ігнорують інфор�

маційно�пропагандистську роботу

військово�патріотичного спряму�

вання з громадськістю; засоби ма�

сової інформації переважно сма�

кують негативні факти з армійсь�

кого життя. 

Отже, існує достатньо фактів, які

вказують на те, що Україна сього�

дні потребує цілісної Державної

програми, яка повинна передбача�

ти проведення органами держав�

ної влади у 2008 —2010 роках ско�

ординованої, планомірної та про�

фесійної комунікаційної кампанії,

спрямованої на підвищення як

внутрішнього, так і зовнішнього

авторитету Збройних Сил України.

Крім того, можна також запропо�

нувати деякі конкретні суспільно�

політичні напрями та заходи під�

вищення ефективності роботи

щодо формування професійної

армії в Україні.

Найефективнішою формою ор�

ганізації виховної роботи в суспіль�

стві у європейських країнах, яку бу�

ло б корисно перейняти й Україні, є

система політичної освіти населен�

ня. Це був би найпотужніший засіб

військово�патріотичного вихован�

ня. Система могла б успішно пра�

цювати на базі районних, обласних

та загальнодержавних структур Мі�

ністерства освіти і науки України.

Виходячи з того, що в політичній

системі України визначальну роль

відіграє парламент, для розуміння

того, що відбувається в армії, доці�

льно запровадити інститут упов�

новаженого Верховної Ради у

справах армії (військових форму�

вань). Це свідчитиме про справжнє

прагнення парламенту та політич�

них партій України розділити від�

повідальність за стан Збройних

Сил з органами виконавчої влади.

Для формування навичок кому�

нікативної компетентності керів�

ного складу Збройних Сил доціль�

но відкрити Центри компетентно�

сті за інформаційними технологі�

ями, зокрема необхідно прийняти

«Медіаконцепцію Збройних Сил

України», яка б регламентувала по�

ТЕМА НОМЕРА

Воєнна політика є дієвим засобом
посилення легітимності влади,

необхідною умовою ефективної
зовнішньої та внутрішньої політики.
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рядок та особливості використан�

ня військових засобів масової ін�

формації для інформування осо�

бового складу Збройних Сил і заці�

кавленої громадськості.

Формування позитивного іміджу

армії через налагодження контак�

тів з молоддю, роз’яснення страте�

гічних напрямів воєнної політики

та створення мотивації до служби

в Збройних Силах має стати пріо�

ритетним завданням Міністерства

оборони України. До функціональ�

них обов’язків окремої категорії

офіцерів відділів особового складу

треба ввести систематичне відвіду�

вання навчальних закладів, моло�

діжних кафе, барів, дискотек, про�

ведення просвітницько�патріоти�

чних бесід.

Водночас необхідно посилити

військово�рекламну діяльність,

спрямовувати її на формування

сумлінного ставлення громадян до

військової служби, їх готовності

пов’язати своє життя з армією. Ор�

ганізацією й проведенням цієї ро�

боти має займатися спеціальний

військово�рекламний відділ Мініс�

терства оборони, який повинен

здійснювати планування, коорди�

націю й проведення військово�рек�

ламних акцій, встановлювати кон�

такти з органами комплектування

армії, командуванням військових

частин, які залучаються до реклам�

них заходів, розробляти відповідні

рекомендації та методичні посіб�

ники. У військових з’єднаннях і ча�

стинах рекламну роботу слід по�

класти на офіцерів, відповідальних

за зв’язки з громадськістю.

Рекламні акції слід проводити

для залучення громадян до війсь�

кової служби, підвищувати зацікав�

леність молоді до вступу у військо�

во�навчальні заклади. Крім того,

треба навчати командний склад

практичній роботі із засобами ма�

сової інформації та взаємодії з ін�

формаційно�рекламною службою.

Об’єкти цілеспрямованого впли�

ву військово�рекламних заходів

слід поділити на три категорії. До

першої належать юнаки й дівчата

віком від 13 до16 років. Фахівці вій�

ськової реклами мають розбудити

в них інтерес до армії й військової

служби, акцентувати увагу на її ро�

мантичності. Для другої категорії

молоді віком від 17 до 20 років, яка

зайнята пошуком свого місця в

житті, здобуттям професії, спряму�

вати зусилля на пропаганду пере�

ваг військової служби, соціальних

гарантій, можливостей службово�

го росту. Третій категорії віком по�

над 20 років краще рекламувати

стимули матеріального характеру,

показники їх зростання під час

просування по службі, пільги при

звільненні у запас.

Важливість налагодження зв’яз�

ків із засобами масової інформації,

організація скоординованої, узго�

дженої співпраці між представни�

ками мас�медіа та офіцерами

Збройних Сил України потребують

створення спеціальної структури,

яка б займалася питаннями органі�

зації зв’язків із засобами масової ін�

формації на стратегічному рівні.

З метою формування позитив�

ного іміджу української армії за ме�

жами країни, ведення просвітни�

цько�агітаційної роботи на інших

територіях доцільно створити

Центр оперативної інформації

Збройних Сил України.

Ще одна велика група проблем

формування української профе�

сійної армії полягає в теоретичній

і практичній непідготовленості ко�

мандирів (начальників) та штабів

до ефективного керівництва про�

фесійними військовослужбовця�

ми, їх нездатності до організації

морально�психологічного забез�

печення в усіх ланках військового

управління.

В академіях бундесверу та армії

США командири витрачають май�

же втричі більше часу, ніж вітчиз�

няні вищі військові навчальні за�

клади, на вивчення питань військо�

вої історії, на ідеологічну і політич�

ну роботу, психологічну та правову

підготовку, адже там вони, перш за

все, — менеджери персоналу.

На сьогодні в Збройних Силах

України зруйнована система під�

готовки фахівців по роботі з осо�

бовим складом, особливо для рот

та батальйонів (військових психо�

логів, соціологів, політологів, юри�

стів, журналістів). Відсутня дієва

система психологічного супрово�

ду бойових дій та психологічної

реабілітації особового складу, за�

непала культурно�виховна та про�

світницька робота.

Відсутня організація захисту

особового складу від негативного

інформаційно�психологічного

впливу на всіх рівнях, особливо на

державному, загальновійськовому

та регіональному. Матеріально�те�

хнічна база морально�психологіч�

ного забезпечення не відповідає

сучасним вимогам. Слабка взаємо�

дія керівництва частин і з’єднань із

засобами масової інформації, ор�

ганами державної влади та місце�

вого самоврядування для вирішен�

ня соціально�побутових проблем,

проведення культурно�виховної

роботи, інформаційного забезпе�

чення військової служби та іміджу

Збройних Сил України. Пасивно

вивчається та мало використову�



ється позитивний досвід організа�

ції морально�психологічного впли�

ву в зарубіжних арміях.

При Департаменті гуманітарної

політики Міністерства оборони

необхідно створити відділ інфор�

маційного забезпечення військо�

вої служби та іміджу Збройних Сил

України, а в системі органів особо�

вого складу — окремі структури

психологічного забезпечення;

розробити дієві технології і мето�

дики оцінки морально�психологі�

чного стану та психологічної під�

готовки, психологічного супрово�

дження бойових дій та реабілітації.

В умовах реформування війсь�

ково�гуманітарної освіти слід пе�

реглянути систему вивчення дис�

циплін морально�психологічного

забезпечення курсантами та слу�

хачами вищих військових навча�

льних закладів Міністерства обо�

рони, збільшити на 20% обсяг часу

на їх вивчення у військових навча�

льних закладах усіх рівнів. Ство�

рити первинну ланку підготовки

фахівців по роботі з особовим

складом.

Необхідно створити спеціальні

структури організації захисту мо�

рально�психологічного стану осо�

бового складу від негативного ін�

формаційно�психологічного

впливу: комітет координації на

державному рівні, відділи організа�

ції та проведення на загальновій�

ськовому та регіональному рівнях.

Крім того, важливо сформувати

робочу групу з вивчення позитив�

ного досвіду організації і проведен�

ня морально�психологічного впли�

ву в арміях провідних країн світу та

впровадження його в практику мо�

рально�психологічного забезпе�

чення Збройних Сил України. Пе�

редбачити можливість відряджень

за кордон для практичного опану�

вання новітніх технологій, методик

роботи з особовим складом.

Таким чином, тільки після зваже�

ної постановки, оцінки та попере�

днього розв’язання всього кола ос�

новних матеріальних та духовних

проблем, особливо престижу вій�

ськової служби, авторитету Зброй�

них Сил на базі вирішення питань

фінансування, забезпечення жит�

лом, нового озброєння і військової

техніки, підвищення рівня бойової

підготовки, можливий прискоре�

ний та ефективний перехід до про�

фесійної військової служби, а не

імітація популістського контракту.

Заступник Міністра оборони України Володимир Діброва провів нара3
ду з керівною групою іноземних радників при військовому відомстві
щодо виконання Програми реалізації кадрової політики у Збройних
Силах України

Головною темою наради було ознайомлення з ходом виконання Програми
реалізації кадрової політики у Збройних Силах України, а також стан інфор*
маційного забезпечення питання євроатлантичної інтеграції України.

Заступник Міністра оборони України Володимир Діброва поінформував
членів керівної групи іноземних радників щодо створення у місті Харкові Шко*
ли сержантів для Збройних Сил України.

— Ми відвідали цю Школу, і повинен сказати, що у Харкові для підготовки
сержантів виділено гарні приміщення, створено потужну навчально*наукову
базу, залучено якісний викладацький склад, — зауважив він.

За словами Володимира Діброви, Концепція кадрової політики повинна да*
ти відповідь, як буде відбуватися діяльність Школи сержантів у Харкові.

У свою чергу, підполковник Карл Цандлер від імені іноземних радників вис*
ловив готовність допомогти керівництву вітчизняного оборонного відомства у
впровадженні дієвої системи підготовки у Школі.

Його колега, пан Роберт Велч, висловив переконання у необхідності якісної
підготовки сержантського складу для ЗС України, зокрема, розробці керівних
документів, які регламентуватимуть підготовку сержантів.

— Треба змінювати навчальні програми з підготовки сержантського складу,
які використовуються в українській армії ще з радянських часів. Для вирішення
сьогоднішньої ситуації, коли підготовку сержантів здійснюють фахівці, які свого
часу готували офіцерські кадри, потрібно запровадити норми і положення щодо
підготовки і просування по службі військовослужбовців, які призначаються на
посади сержантів. Найвищим рангом сержанта має стати «викладач», який
стане ключовою ланкою в системі підготовки сержантів, — підкреслив він.

Присутній на заході начальник Головного управління особового складу Ге*
нерального штабу ЗС України генерал*майор Володимир Артюх наголосив на
тому, що професіоналізація Збройних Сил України не може бути реалізована
без програм кадрового менеджменту, кадрової політики, програми підготовки
сержантського корпусу.

Щодо центрів підготовки сержантів в Україні генерал*майор Володимир Ар*
тюх повідомив, що підготовка сержантів на базовому рівні буде здійснюватися
у 169*му Навчальному центрі Сухопутних військ ЗС України, дислокованому в
смт Десна Чернігівської області. Другий рівень підготовки передбачено
здійснювати у Харкові, де готуватимуть досвідчених сержантів рівня батальй*
ону, полку, бригади.

— У складі Головного управління особового складу Генерального штабу буде
створено відділ, який займатиметься професійним сержантським корпусом, —
зазначив генерал*майор Володимир Артюх.

Підсумовуючи виступи присутніх з першого питання, заступник Міністра
оборони України Володимир Діброва поінформував про те, що Міністром обо*
рони України затверджено План дій щодо формування професійного сер*
жантського корпусу в цьому році.

— Ми знаємо, що на цьому шляху буде багато проблем, але ми повинні роз*
почати шлях вперед для їх вирішення, — наголосив він.
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— В’ячеславе Миколайовичу,

які напрями в інформаційній

політиці Ви б визначили як

пріоритетні?

— Не секрет, що поступова від�

мова від призову на строкову служ�

бу та перехід Збройних Сил Украї�

ни до комплектування виключно

військовослужбовцями за контра�

ктом вимагають неабиякої інфор�

маційної підтримки, спрямованої

на популяризацію військової служ�

би та підвищення авторитету укра�

їнського війська. Ще одним пріо�

ритетом в інформаційній політиці

оборонного відомства я вбачаю

військово�патріотичне виховання

молоді, якому ми, будемо відверті,

протягом багатьох років не приді�

ляли належної уваги. Також, з огля�

ду на євроатлантичні перспективи

України, ми маємо значно посили�

ти роботу з інформування громад�

ськості щодо співробітництва

України, зокрема її Збройних Сил,

з НАТО та доведення до широкого

загалу переваг, що їх мають члени

Північноатлантичного альянсу в

забезпеченні колективної безпеки.

Хочу наголосити, що ці пріори�

тети обумовлені демократичним

устроєм нашої держави. Збройні

Сили України є гранично відкри�

тими для суспільства, а журналісти,

які сьогодні працюють у військо�

вих ЗМІ, мають доволі високий рі�

вень фахової підготовки аби опе�

ративно, а головне — неупередже�

но інформувати громадськість про

ті процеси, які відбуваються в

Українському війську.

— Разом з тим слід визнати,

що військові видання сьогодні

мають відносно невеликі на�

клади і поширюються, як пра�

вило, за передплатою… 

— Так, читацьку аудиторію війсь�

кових ЗМІ становлять переважно

військовослужбовці. Насамперед

це пов’язано з тим, що у роздрібній

торгівлі вони, на жаль, не реалізу�

ються, а тому до цивільного читача

доходять не завжди. Хоча, як на ме�

не, якість та творчий потенціал

військових мас�медіа такі, що до�

зволяють проводити військово�па�

тріотичну роботу та впливати на

формування іміджу українського

війська у загальнодержавному мас�

штабі. На цьому, зокрема, було не�

щодавно наголошено заступни�

ком Міністра оборони України Во�

лодимиром Дібровою під час нара�

ди з головними редакторами

АКТУАЛЬНО

ВВ’’яяччеессллаавв  ББУУГГІІЛЛЬЬ::
««««ВВВВііііддддннннооооввввииииттттииии    ппппрррреееессссттттиииижжжж
ввввііііййййссссььььккккооооввввиииихххх    ммммаааассссFFFFммммееееддддііііаааа
ттттаааа    ппппооооввввааааггггуууу    ддддоооо    жжжжууууррррннннааааллллііііссссттттіііівввв
уууу    ппппооооггггооооннннаааахххх    єєєє     ссссппппррррааааввввооооюююю
ннннаааашшшшоооо їїїї     ччччеееесссстттт іііі»»»»
Протягом тривалого часу проблему неефек*
тивного використання потенціалу військових
мас*медіа в оборонному відомстві намагали*
ся просто не помічати. Наслідки такої недале*
коглядної політики знайшли свій відбиток у мі*
зерних тиражах військової преси, фактичній
втраті нею будь*якого впливу на суспільство.
Власно кажучи, це і спонукало керівництво
Міністерства оборони вдатися до докорінної
реформи системи військових ЗМІ. Про досяг*
нення і проблеми військової «четвертої влади»
розповів нашому часопису начальник відділу
інформаційної політики та військових засобів
масової інформації Департаменту гуманітар*
ної політики МО України В’ячеслав БУГІЛЬ.



військових засобів масової інфор�

мації. Переконаний: збільшити на�

клад військових видань і сферу

впливу військової преси — це

справа нашої честі і справа, яка ці�

лком нам під силу. Сподіваюся, ми

знайдемо належну підтримку у ви�

рішенні цього питання і з боку ор�

ганів виконавчої влади на місцях,

яка, на жаль, не приділяє належної

уваги питанню військово�патріо�

тичного виховання молоді, часто

лише імітуючи його. Ось чому Мі�

ністром оборони України Юрієм

Єхануровим було прийнято рі�

шення звернутися до Президента

України Віктора Ющенка з листом,

в якому глава військового відом�

ства виступив з пропозицією, щоб

за підтримки голів обласних дер�

жавних адміністрацій була органі�

зована колективна передплата вій�

ськових видань для середніх, сере�

дньо�спеціальних та вищих навча�

льних закладів, а також бібліотек в

усіх регіонах країни. Це справді ду�

же слушна ідея і, хочеться вірити,

вона знайде підтримку і буде реалі�

зована: дорослі мають усіляко до�

помагати нашим дітям відчути се�

бе патріотами своєї країни, а у не�

далекому майбутньому — її надій�

ними захисниками.

— Тобто є всі підстави споді�

ватися, що незабаром істотно

збільшаться наклади і центра�

льних, і кримських військових

видань?

— Саме так! Адже нині в Криму

газета «Флот України» — чи не єди�

ний друкований засіб масової ін�

формації, який послідовно відсто�

ює позиції зміцнення української

державності, протистоїть проявам

сепаратизму, популяризує в регіоні

українську мову. Те саме можна

сказати й про телерадіокомпанію

ВМС Збройних Сил України

«Бриз». До речі, це єдина цілком

україномовна телерадіокомпанія в

Криму, яка протягом 14 років об�

стоює національні інтереси в регі�

оні, а її програми мають можли�

вість бачити та чути не лише меш�

канці Кримського півострова. Хо�

чу наголосити на тому, що

співробітники ТРК «Бриз» — це

справжні патріоти й професіонали

найвищого ґатунку. І те, що цього

року військові журналісти стали

лауреатами престижного ІV Між�

народного телерадіофестивалю

«Перемогли разом!» — є ще одним

тому підтвердженням. 

— Говорячи про «Бриз», ми не

можемо не згадати й про їхніх

київських колег — журналістів

Центральної телерадіостудії

МО України…

— Так. І мені дуже прикро, що му�

шу констатувати: через вкрай не�

достатнє фінансове та технічне за�

безпечення журналісти вимушені

працювати у доволі складних умо�

вах — не вистачає сучасного обла�

днання для виробництва теле� та

радіопродукту; автомобільна тех�

ніка, на якій виїжджають знімальні

групи, потребує оновлення. Але

навіть за таких умов студія виконує

своє завдання достатньо фахово.

Телерадіопрограми, що поширю�

ються за допомогою ефірного,

дротового, супутникового зв’язку,

інтернет�мовлення, мають аудито�

рію у кілька мільйонів як в Україні,

так і за її межами, своєчасно доно�

сять до суспільства інформацію

щодо подій, які відбуваються у

Збройних Силах України.

Гідна поваги активна діяльність

творчого колективу Центральної

телерадіостудії у розбудові кінови�

робництва як найвпливовішого за�

собу пропаганди. Зокрема, найбли�

жчим часом планується участь те�

лежурналістів у роботі над створен�

ням художнього фільму «Оборона

Севастополя» (про події Кримської

війни 1854–1855 років). Ця інфор�

мація набула широкого резонансу

як в українських, так і російських

засобах масової інформації, що під�

креслює актуальність та своєчас�

ність зазначеного кінопроекту.

На окрему увагу заслуговує ініціа�

тива Центральної телерадіостудії

щодо вивчення можливості засто�

сування маркетингу під час перехо�

ду армії на професійну основу. Вже

сьогодні до дослідження подібної

практики у найбільш впливових

державах, у тому числі й США, кері�

вництвом студії залучено кілька віт�

чизняних маркетингових агенцій.

— Існує думка, що розформу�

вання газет «Армія України» у

Львові, «Слава і честь» в Одесі

Якість та творчий потенціал
військових мас3медіа дозволяють

впливати на формування
позитивного іміджу українського

війська у суспільстві.



та «Крила України» у Вінниці

було, м’яко кажучи, поспіш�

ним рішенням. А що з цього

приводу думаєте Ви?

— На мій погляд, відбулася ціл�

ком логічна оптимізація військо�

вих засобів масової інформації.

Так, ми призупинили випуск ви�

дань, які мали вкрай малі наклади,

отже були неспроможні ефектив�

но виконувати завдання за призна�

ченням. Натомість, будемо об’єк�

тивні, завдяки саме такому рішен�

ню ми відчутно підняли наклад га�

зети «Народна Армія», а також

створили мережу регіональних

медіа�центрів Міністерства оборо�

ни України. Попри заперечення

скептиків, які вважають розформу�

вання більшості військових газет

рішенням помилковим, ідея ство�

рення медіа�центрів виявилася до�

сить слушною. Нині наші медіа�це�

нтри, які мають свої представницт�

ва у Вінниці, Дніпропетровську,

Одесі, Харкові, Львові та Чернігові,

більш широко охоплюють інфор�

маційний простір, а спектр за�

вдань, який на них покладено, є

значно ширший, аніж до цього він

був у військових ЗМІ. Медіа�центри

оборонного відомства стали свого

роду «універсальними солдатами».

Адже вони займаються не лише ор�

ганізацією проведення брифінгів

та прес�конференцій за участю

посадових осіб Міністерства обо�

рони України, а й підготовкою ма�

теріалів для військових та цивіль�

них ЗМІ, зйомкою телесюжетів та

записом радіопрограм для

Центральної телерадіостудії Мін�

оборони та регіональних телераді�

остудій. На сьогодні медіа�центра�

ми налагоджено співробітництво з

понад як сотнею регіональних ви�

дань, 16 інтернет�виданнями, 50

телеканалами, 53 радіостудіями…

Крім того, вони виконують ще й

певні функції інформаційної про�

тидії — здійснюючи моніторинг

регіонального інформаційного

простору, оперативно і адекватно

реагують на будь�які факти упере�

дженого ставлення до війська з бо�

ку цивільних журналістів.

— Тобто сьогодні є всі підста�

ви стверджувати, що регіона�

льні медіа�центри відбулися?..

— Так. Хоча поки що активність

медіа�центрів часто�густо ґрунту�

ється на особистому ентузіазмі вій�

ськових журналістів, їхній творчій

ініціативі. Адже існують певні об’єк�

тивні обставини, що заважають їм

виконувати завдання за призначен�

ням. І стосуються вони, насамперед,

недостатнього матеріально�техніч�

ного забезпечення, недосконалості

оргштатної структури та невизна�

ченості їх юридичного статусу.

Ми мусимо визнати, що мати

власний потужний медіа�ресурс —

задоволення не з дешевих: за оче�

видної переваги, він потребує чи�

малих коштів та відповідного за�

безпечення. Але у нас, на жаль, і фі�

нансування, і матеріально�техніч�

не забезпечення військових ЗМІ

протягом багатьох років здійсню�

валося за залишковим принципом.

І цю порочну практику ми маємо

припинити. Звісно, грошей завжди

і всім не вистачає, але я маю тверде

переконання, що на пресі заоща�

джувати неприпустимо.

Втім, це організаційні проблеми,

які можна і потрібно вирішувати.

Тому до липня поточного року бу�

дуть остаточно відпрацьовані про�

позиції щодо виведення регіональ�

них медіа�центрів Міністерства

оборони України зі штату газети

«Народна армія» та Центральної

телерадіостудії МО України і на�

дання їм статусу юридичної особи.

Водночас ми також плануємо ви�

вести зі штату газети «Народна ар�

мія» відділ збору, аналізу та оброб�

ки інформації, який нині опікуєть�

ся діяльністю регіональних медіа�

центрів, та на його базі створити

Головний медіа�центр Міністерст�

ва оборони України з його подаль�

шим підпорядкуванням Департа�

менту гуманітарної політики Міні�

стерства оборони України.

— В’ячеславе Миколайовичу,

створення медіа�центрів стало

для наших військових ЗМІ

справжнім ноу�хау… Чи плану�

ється і надалі такий новаторсь�

кий підхід?

— Технічний прогрес набирає

обертів, і ми маємо це визнати.

А враховуючи те, що з розвитком

інформаційних технологій все бі�

льше громадян прагнуть отриму�

вати інформацію не в друковано�

му, а в електронному вигляді, назрі�

ла нагальна необхідність вдоско�

налити систему подачі інформації.

Створення у всесвітній мережі Ін�

тернет нових інформаційних по�

токів, які формуватимуть громад�

ську думку з військових питань, на�

дасть змогу істотно розширити

поле інформаційного впливу обо�

ронного відомства. Саме тому се�

ред перспективних завдань регіо�

нальних медіа�центрів ми планує�

мо заснування та підтримання в

робочому стані конкурентоспро�

можних Інтернет�видань.

— Дуже символічно, що ін�

терв’ю нашому часопису Ви

дали у переддень професійно�

го свята журналістів… 

— Так, і користуючись нагодою, я

щиро вітаю всіх представників «че�

твертої влади» з їхнім професійним

святом та висловлюю впевненість у

тому, що за будь�яких обставин нам

вдасться відновити престиж війсь�

кових мас�медіа та повернути по�

вагу до журналістів у погонах… 

Бесіду вів Володимир ГАЛАНЦЕВ

Мати власний потужний медіа3
ресурс — задоволення 
не з дешевих: за очевидної переваги,
він потребує чималих коштів
та відповідного забезпечення.
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АКТУАЛЬНО

— Пане Желько, читачам на�

шого часопису було б цікаво

більш докладно дізнатися про

журнал, який Ви презентуєте в

Україні.

— Журнал «Hrvatski vojnik» було

засновано у листопаді 1991 року.

Нині він видається щотижня обся�

гом у 28 сторінок. Штат редакції

становить 16 працівників — це жу�

рналісти, дизайнери, літературні

редактори. «Hrvatski vojnik» підпо�

рядкований департаменту зв’язків

з громадськістю міністерства обо�

рони. На сьогодні наклад журналу

(на вісімнадцятитисячне хорват�

ське військо) — понад 6000 примі�

рників; приблизно половина з них

розповсюджується в підрозділах,

ще близько 500 примірників — за

передплатою у Новій Зеландії,

США, країнах Європи. До речі, крім

журналу ми ще виробляємо фі�

льми, постери армійської

тематики… Звісно, біль�

шість нашої аудиторії —

це військові. Але й циві�

льні цікавляться військо�

вою технікою та озброєн�

ням, історією тощо. 

— Чи подає журнал

«Hrvatski vojnik» на своїх

шпальтах матеріали про

співпрацю хорватських та

українських військовослуж�

бовців?

— Так. До того ж — регулярно. Бі�

льше того, одним з наших допису�

вачів є аташе з питань оборони

України в Хорватії.

— Не можу не поцікавитися

Вашою думкою щодо «Війська

України»…

— Ще до візиту в Україну я мав

нагоду ознайомитися з вашим жу�

рналом. Як театр розпочинається з

вішалки, так будь�яке видання — з

поліграфічної якості. Український

часопис тут «на висоті». І напов�

нення журналу приємно вражає —

тут висвітлюються різноманітні,

але вкрай актуальні теми. Після по�

вернення до Хорватії неодмінно

покажу його своїм колегам�редак�

торам. 

Ми приїхали до України з метою

започаткувати співпрацю на по�

стійній основі з нашими колегами

з «Війська». І впевнений, що ми за�

любки використаємо ваш досвід.

Хотів би зазначити, що ми завжди

відкриті і готові до співпраці з усі�

ма військовими виданнями. Гадаю,

що «Військо України» можна без

вагань віднести до когорти най�

кращих армійських часописів у

Європі.

— Можливо, Ви вирішили

щось взяти на озброєння з ін�

формаційного забезпечення

нашого війська?

— Так. Ми плануємо взяти на

озброєння досвід часопису «Вій�

сько України» по висвітленню на�

прямків міжнародної співпраці з

питань оборони, співробітництво

українського військового видання

з цивільними ЗМІ, роботу редакції

з мультимедійними програмами.

В найближчому номері «Hrvatski

vojnik» опублікуємо матеріали

про відвідини дружньої країни та

своїх колег — українських війсь�

кових журналістів. Впевнений, що

ці публікації зацікавлять широке

коло читачів нашого тижневого

журналу. А ще я пропонуватиму

нашому керівництву розмежувати

функції стосовно видавництва

журналу та виробництва фільмів і

рекламної продукції, як це зроб�

лено в Україні. Адже неможливо

однаково якісно виконувати різну

роботу.

— Наших читачів цікавить

досвід хорватської армії щодо

аспектів вступу та стосунків з

НАТО. При нагоді Ви могли б

передати міністру оборони за�

питання для інтерв’ю журналу

«Військо України»?

— Я звернусь до речника мініст�

ра оборони і обов’язково передам

йому цю пропозицію.

А взагалі Україна справила на ме�

не незабутнє враження. Це дійсно

європейська держава, яка, вірю, з ча�

сом стане повноцінним членом ЄС.

Бесіду вів Юрій КУЗНЄЦОВ

««««ВВВВііііййййссссььььккккоооо    УУУУккккррррааааїїїїннннииии»»»»    ммммоооожжжжннннаааа    ббббеееезззз
ввввааааггггаааанннньььь    ввввііііддддннннеееессссттттииии    ддддоооо    ккккооооггггооооррррттттииии
нннн аааайййй ккккрррр аааащщщщииии хххх    аааа рррр мммм іііі йййй сссс ьььь кккк ииии хххх
чччч аааа ссссоооо пппп ииии сссс іііі вввв     ЄЄЄЄ вввв рррр оооо ппппииии »»»»

Головний редактор журналу «HRVATSKI VOJNIK»
Желько СТІПАНОВІЧ: 

Наприкінці травня Україну відвідала делегація
міністерства оборони Республіки Хорватія.
Мета візиту — започаткування співпраці з ко*
легами з центрального друкованого органу
Міністерства оборони України журналу «Вій*
сько України».
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Борис Григорович Комський —

Людина з великої літери. Це ті

слова, які самі просяться, коли

пишеш про людину, яка ніколи —

ні на війні, ні у журналістській ро�

боті — не ховалася за чужими

спинами, яка працювала на со�

вість сама і не заганяла молодь

словами на кшталт «ви нероби й

нездари», як це полюбляють деякі

«акули пера», а намагалася навчи�

ти професії. 

Певно, що людина з таким харак�

тером, з таким талантом не могла

загубитися, стати посередністю.

Його юність пройшла біля дніп�

ровських круч. Йому було 17 років,

коли почалася війна, і тому він

призову не підлягав. Але хіба мож�

на було залишатися вдома, коли

всього на рік старші за нього хлоп�

ці вже віддавали свої життя за Бать�

ківщину?! Разом з однолітками пі�

шов працювати на оборонний за�

вод. Коли фронт наблизився до

Києва, молодь евакуювали зі сто�

лиці. Саме в цей час, у серпні 1941

року Борис написав вірш:

Чи я тебе побачу знову,
Дніпро стрімкий,
Дніпро шовковий?
Чи знов з тобою обіймусь?
Чи я заплачу над тобою
Попід Чернечою горою,
Чи я до тебе повернусь?

У боях за Київ серед тисяч воя�

ків — українців, росіян, білорусів —

загинув й батько Бориса. То ж у пе�

рші місяці війни хлопець відчув,

яке лихо вона несе.

...В Орловському піхотному учили�

щі, що базувалось тоді у Туркменії,

хлопець пройшов прискорений

курс навчання й, отримавши сержа�

нтські лички, одразу потрапив у саме

пекло — на Курську дугу. Потім — мі�

нометником, плечем до плеча з това�

ришами, бойовими побратимами,

покрокував вперед, на Захід. Скільки

їх полягло на полях бойовищ… Від

багатьох не залишилось навіть мо�

гил — тільки імена та пам’ять у вір�

шах однополчанина — Бориса Ком�

ського, якому пощастило вижити:

Короткий привал
После боя мы все
Улеглись в придорожном кювете.
Под моей плащ"палаткой 

ты молча махоркой дымил.
И замызганный вьюк 

на щербатом двуноге"лафете
В ту промозглую ночь 
нам подушку — на двух — заменил.
А когда подниматься 

упрямо скомандовал взводный,
Ты с досадой спросил
(словно кто"то ответить бы мог):
— Да когда же пройду 

я по этим дорогам свободно — 
Чтоб не кутаться в темень,

не прятать цигарки дымок? 
На измятом погоне качается 

ствол миномета. 
И в передней шеренге 

Надсадно звенит котелок…
И ты снова сказал, будто вслух

убеждая кого"то:
— А мы все же пройдем непременно

по каждой из этих дорог!

Впрочем, ты не пройдешь…
За извилистой польской рекою
Над твоею могилой дрозды 

по весне не поют.
Не на нашей земле 

мы расстались навеки с тобою.
Ты прости меня, друг, — 

не сберег тебя в смертном бою…
Ну а мы прошагали по топям, 

лесам и долинам.
Эх, в каких городах 

я на ратном пути побывал!..
И мне очень хотелось, чтоб эту —

«За взятье Берлина» — 
Здесь, на твой обелиск прикрепили

навечно медаль…
1945 р., 13й Білоруський фронт 

Ці пронизливі вірші беруть за ду�

шу навіть через стільки років, коли

та війна давно відгриміла. Бо в цих

рядках немає жодної нотки фаль�

ші, кожне слово — не вигадка, а на�

пружені нерви. Недаремно хло�

пець посивів у 20 років. Кожен бій,

кожна сутичка з ворогом залиши�

ла шрами на його серці. Тим біль�

ше, що серце, душа, свідомість були

журналістськими вже тоді. 

Крім віршів, у короткі періоди ти�

ші та спокою між боями лейтенант

Комський писав нариси у військові

газети про події на передовій. 

І природно, що після війни Бо�

риса Григоровича призначили від�

повідальним секретарем дивізій�

ної газети «Гвардієць» Білорусько�

го військового округу. 

Згодом доля воєнкора закинула

його в редакцію армійської газети

ВВВВООООЄЄЄЄННННККККООООРРРРИИИИ
Борис Комський та Владислав Волошин. Два
Офіцери… Два Журналісти... Два воєнкори... І хоча
їм ніколи не доводилося працювати пліч*о*пліч в
одній редакції (як*ніяк різниця у віці вимірюється
півстоліттям), вони повною мірою відчули на собі
подих війни. Перебуваючи не один раз у самісе*
нькому епіцентрі бойових дій «с “лейкой” и блок*
нотом» за завданням редакції, вони прагнули до*
нести до багатомільйонної армії читачів та теле*
радіослучахів Слово Правди і про Війну, і про тих,
кому сама доля уготовала випробування. На міц*
ність характеру, силу волі і духу…

Борис Комський. 
Патріарх військової журналістики 
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на Чукотку. Він мріяв повернутися

на Батьківщину, але потрапити до

Києва було непросто. Тож з усіх

пропозицій Комський обрав При�

карпатський військовий округ. Са�

ме тут — в окружній газеті «Слава

Родины» повною мірою розкрився

талант неперевершеного газетяра

та полум’яного публіциста Бориса

Григоровича Комського.

За творчу кар’єру з�під пера Бо�

риса Григоровича вийшли вісім

книжок. Зокрема, в одній з них

«Фронтовики: годы войны» згаду�

ються ті, про кого у роки війни пи�

сала фронтова газета. Його твори

були перекладені білоруською,

польською, болгарською, англій�

ською, французькою, єврейською,

арабською мовами; статті друкува�

лися у журналах «Огонёк», «Смена»,

«Україна», «Жовтень».

Звільнившись у запас у 1982 ро�

ці, Борис Григорович не залишив

ні армію, ні журналістику, якій

присвятив усе життя. Тож і сьо�

годні Борис Григорович зали�

шається в лавах воєнкорів. 

Усі, хто будь�коли працював з

Комським, згадують його принци�

повість, чесність та порядність.

Журналістів, які не гребують нічим

заради дешевої слави, Борис Гри�

горович вважає непрофесіонала�

ми. Тож не дивно, що сам він вихо�

вав не лише двох власних дітей, а й

цілу плеяду талановитих журналіс�

тів у погонах. 

***
Якою бачить війну журналіст? Пев�

но, що не такою, якою її бачать со�

лдат або генерал. Адже кореспон�

дент ніби й не є безпосереднім

учасником бойових дій... Його

зброя — блокнот з олівцем або фо�

то� чи відеокамера. 

Журналіст Центральної телера�

діостудії Міністерства оборони

України майор Владислав Воло�

шин за час служби у Збройних Си�

лах мав нагоду неодноразово по�

бувати у місіях, де несуть нелегку

службу українські миротворчі кон�

тингенти. 

Коли вперше потрапив на вій�

ну, було б природним відчути

страх — адже це не прогулянка

садочком. Тим більше — у сучас�

них локальних конфліктах, коли

немає суцільної лінії фронту, а во�

рог може чатувати будь�де й за�

вдати удару будь�якої миті. Каме�

ра Владислава фіксувала розбиті

будинки, обстріли, перестрілки.

Тобто все, через що можна було

показати війну, передати її сут�

ність. За словами Владислава, він

прагнутиме знову потрапити у га�

рячі точки, працювати там, жити

у батальйоні, знімати передачі

про тих, хто поруч. Й це — попри

щоденний ризик, небезпеку на

кожному кроці. 

Одного разу бойовики обстріля�

ли колону, в якій їхав Владислав.

Військові вступили в бій, Владис�

лав же почав знімати все, що відбу�

валося навколо. Коли його смикну�

ли (мовляв, або сховайся, або бери

зброю й відстрілюйся), він відпо�

вів: «Стріляти тут є кому, а от зніма�

ти, окрім мене, нікому». Інший ви�

падок, у місті Ель�Кут 13–14 січня

2004 року. Тими днями у місті по�

чалися масові заворушення, на�

товп спробував взяти штурмом ме�

рію. Охороняти будівлю мали

українські військові. Волошин по�

чав знімати вуличний бій. Тут йому

теж гукнули: «До укриття!» Ця тур�

бота вояків не була безпідставною,

адже під час вуличних боїв та ма�

сових безладів перш за все стріля�

ють саме в оператора. Чому? По�

перше, на відстані не видно, що

людина тримає в руках — камеру

чи зброю на кшталт гранатомета.

А по�друге — відео часто допома�

гає ідентифікувати у натовпі зло�

чинців, керівників незаконних

збройних формувань. Того разу

Владиславові пощастило — поки

він працював, його прикривали

військові. 

Чи було страшно у таких випад�

ках? Певно, що так. Але, за словами

майора Волошина, він більше хви�

лювався не за власне життя, а за

той матеріал, який назбирав ціною

неймовірних зусиль. 

— Те, що місцеві старости вста�

новили пам’ятник українцям, які

загинули під час теракту поблизу

міста Ес�Сувейра, свідчить багато

про що, — розповідає Владислав. —

Якби нас вважали окупантами, та�

кого факту не було б. Люди бачили

нашу доброзичливість, бачили до�

помогу, що ми їм надавали у відбу�

дові країни, тож і ставлення до нас

було відповідним. Добре ставилися

до нас й представники військових

контингентів інших країн. Адже

українці показали себе професій�

ними вояками.

Працювати Владиславові дово�

дилося і поруч з такими журналіс�

тами�професіоналами, як Андрій

Цаплієнко та Артем Шевченко. 

Сьогодні Владислав Волошин

навчається в Національній акаде�

мії оборони. Але знову ж таки, за�

раз у нього велике бажання по�

трапити до Афганістану. Певно,

він там буде попри будь�які обста�

вини. Тож чекатимемо на його за�

хоплюючі репортажі із зони бо�

йових дій.

Євген ЛЕВЧЕНКО

СЛОВО — ТЕЖ ЗБРОЯ

Коли Владиславу Волошину
натякнули: мовляв, або ховайся, 
або бери зброю й відстрілюйся,
він відповів: «Стріляти тут є кому, 
а от знімати, окрім мене, нікому». 

Владислав Волошин.
Журналіст

Центральної
телерадіостудії

МО України 
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НОТАТКИ ПУБЛІЦИСТА

Стрічки новин — наче випорож�

нені стрічки кулеметних набоїв,

випущених у дітлахів.

— У Калинові в одному з госпо�

дарств на подвір’ї під обвалом ду�

бових колод загинула чотирирічна

дитина…

— У Луганську внаслідок обва�

лення простінка недобудованої

хати загинув п’ятирічний хлоп�

чик...

...І не хочеться навіть розбирати�

ся, які причини цих трагедій…

І майже не цікавить: хто і чому дає

дозвіл на встановлення пересув�

них, відживших вже усі терміни

експлуатації, гойдалок… Адже скла�

дається враження, наче усі діти

країни — безбатченки... 

І тоді, немов до останнього опло�

ту, до останньої цитаделі батьківсь�

кої і материнської духовності, схи�

ляєшся серцем до світлих і чистих,

немов джерельна вода, прикладів

тих сімей і родин, де дитина і її здо�

ров’я цінніші понад усе...

У родині підполковника медич�

ної служби Галайчука батько Бог�

дан і мати Ірина виховують, обері�

гаючи кожен крок діточок любо�

в’ю і ніжністю, доньку і чотирьох

синів... Галайчуки, родичі яких —

військові і з материнського, і з ба�

тьківського боку — гинули на вій�

нах, страждали в енкаведистських

таборах і засланнях, не зачерстві�

ли серцями і крізь роки пронесли

святу любов до дітей. І, усвідом�

люю, залюбки Галайчуки побачать

і синів у військовій формі захисни�

ків Вітчизни... 

А ось ще одна військова роди�

на — підполковника Руслана і капі�

тана Наталії Дубчаків, що сповідує,

можна сміливо сказати, ідеологію

одвічної української щиросердеч�

ності і любові до дітей. Двоє ді�

тей — рідних по крові, і двоє — рід�

них за опікунства... Так, це — веле�

тенський труд, а сьогодні — тим

паче: дарувати турботу, ласку мате�

ринську та батьківську тим, хто

знедолений відсутністю любові в

дитячому житті... Наталія і Руслан

на таку безмежну любов спромож�

ні, і, певною мірою, своїм прикла�

дом закликають українські війсь�

кові родини перейматися долею

дітей�сиріт... Подружжя Дубчаків

дають дітям упевненість в їхніх ди�

тячих силах, у повноцінному май�

бутньому, впевненість, якої доне�

давна у дітей не було. 

Наші діти… Вони дивляться на нас

своїми чистими янгольськими оче�

нятами, довіряючи нам, батькам

взагалі і батькам�командирам зок�

рема, в усьому — в кожному нашо�

му слові, в кожному нашому кроці...

І не має суттєвого значення, на�

лежать ці очі немовляті, підлітку чи

вісімнадцятирічному солдатові...

Від нас, дорослих і досвідчених, ге�

нералів чи полковників, капітанів

чи лейтенантів, просто батьків, за�

лежить майбутнє цілої країни на

ім’я Україна... Таке майбутнє такої

України, коли не боїшся читати

щоденні новини з острахом знову

побачити рядки з повідомленням

про те, що ще одна українка�пер�

шокласниця, чи ще один молодесе�

нький українець�солдатик захли�

нулися у нечистотах безтурботнос�

ті дорослих, безсердечності батьків

і безвідповідальності держави...

Микола ГУЦУЛЯК, батько трьох дітей 

Відкрився Перший Київський Міжнародний форум
з питань популяризації контрактної служби, який
проходить під патронатом Міністерства оборони
України та Фонду сприяння розвитку Збройних Сил
України

Взяти участь у Першому Київському Міжнародному фору*
мі з питань популяризації контрактної служби до столиці
України прибули представники оборонних відомств та циві*
льні фахівці з 7 країн, зокрема, Словацької Республіки, Угор*
щини, Чеської Республіки, Польщі, Болгарії, Білорусі та Грузії.

Організаторами Форуму виступили Міністерство оборони
України та Фонд сприяння розвитку Збройних Сил України.

В ході проведення Форуму його учасники обмінювати*
муться думками та позитивним досвідом в організації і
проведенні заходів, спрямованих на популяризацію вій*
ськової служби за контрактом.

Зокрема, учасники Форуму обговорять існуючі пробле*
ми набору у професійну армію та шляхи їх вирішення, пи*
тання соціальної політики держави по відношенню до
професійних військових, стратегію та розвиток реклам*
ної кампанії військової служби за контрактом.

Крім того, іноземні учасники Форуму презентуватимуть
зразки рекламної поліграфічної продукції, що популяри*
зують військову службу на професійній основі. 

««««ММММииии    ннннееее    ввввссссттттииииггггааааєєєємммм    ооооззззииииррррннннууууттттииииссссьььь,,,,
аааа    ввввжжжжееее    ссссииииннннииии    ііііддддууууттттьььь     уууу    ббббіііійййй.... .... ....»»»»
1 червня — міжнародний день захисту дітей

У сімейному колі. Родина підполковника Руслана Дубчака
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ОСВІТА

Сьогодні, за результатами соціоло�

гічних досліджень, військова

служба за престижністю в Україні

посідає десяте місце, а лише

сім відсотків громадян визнають

військову освіту перспективною.

Зрозуміло, що військо європейсь�

кого зразка потребує інтелектуаль�

них високоосвічених особистос�

тей. Концепція підготовки військо�

вих кадрів повинна враховувати

також і зміни, що мають відбутися в

армії, — повну комплектацію війсь�

ковослужбовцями за контрактом. 

Перехід Збройних Сил України

на професійну основу вимагає

створення відповідних умов для їх

функціонування, серед яких забез�

печення соціально�правового за�

хисту. Своєю чергою це робить

військову службу більш привабли�

вою для молоді. Проте останнім

часом спостерігається тенденція

дострокового звільнення з контра�

ктної служби, відмова поновлю�

вання її на наступний строк. Серед

причин — невпевненість у майбут�

ньому після закінчення військової

служби, особливо за умов відсут�

ності вищої освіти. Так, за даними

на 2006 рік, частка осіб з базовою і

повною вищою освітою серед вій�

ськовослужбовців�контрактників

становила лише 13,2% у загальній

чисельності. 

Діючий порядок вступу до ВНЗ

(ВВНЗ) прокоментували нашому

кореспонденту в Міністерстві осві�

ти і науки України, в Департаменті

військової освіти і науки Міністер�

ства оборони України та Головно�

му управлінні особового складу Ге�

нерального штабу Збройних Сил

України.

Сформувати систему стимулювання військо*
вослужбовців та вдосконалити систему ма*
теріального та морального заохочення сер*
жантів та солдатів, які проходять військову
службу за контрактом, — першочергове зав*
дання при переході на контрактну систему
комплектування. Безкоштовне отримання ви*
щої освіти військовослужбовцями*контракт*
никами, безумовно, зробить контрактну служ*
бу більш привабливою для молоді, якій нада*
ватиметься реальний шанс здобути вищу
освіту, не припиняючи служби.

ДДДДОООО    ВВВВИИИИЩЩЩЩООООЇЇЇЇ     ООООССССВВВВІІІІ ТТТТИИИИ    ————    
ЧЧЧЧЕЕЕЕРРРРЕЕЕЕЗЗЗЗ    ССССЛЛЛЛУУУУЖЖЖЖББББУУУУ    ЗЗЗЗАААА    ККККООООННННТТТТРРРРААААККККТТТТООООММММ

Харківський університет Повітряних Сил (заочна
форма навчання, термін навчання до 5 років за
напрямами підготовки: електротехніка та електротехно*
логії; радіотехніка; метрологія та інформаційно*вимірю*
вальні технології; комп’ютерні науки); 

Житомирський військовий інститут ім. С. П. Ко3
рольова Національного авіаційного університету
(заочна форма навчання, термін навчання до 5 років за
напрямами підготовки: електротехніка та електротехно*
логії; радіотехніка; системна інженерія);

Військовий інститут телекомунікацій та інформа3
тизації Національного технічного університету
України «Київський політехнічний інститут» (заочна
форма навчання, термін навчання до 5 років за
напрямами підготовки: комп’ютерні науки; телекомуніка*
ції; системи технічного захисту інформації);

Севастопольський військово3морський інститут
ім. П. С. Нахімова (заочна форма навчання, термін на*
вчання до 5 років за напрямами підготовки: радіотехніка;
морський та річковий транспорт).

Вищі військові навчальні заклади України, 
які здійснили прийом військовослужбовців за контрактом у 2006–2007 навчальному році:

Протягом 2006–2007 років на навчання до згаданих вищих військових навчальних закладів Міністерства оборони
України прийнято 419 військовослужбовців зазначеної категорії. Відбір кандидатів на навчання здійснюється відпові*
дно до вимог Інструкції про проведення військово*професійної орієнтації молоді та фахових вступних випробувань у
ВВНЗ Міністерства оборони України та військових навчальних підрозділах ВНЗ України, затвердженої наказом Мініс*
тра оборони України № 152 від 14 квітня 1998 р.
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Як на сьогоднішній день діє

нормативно�правове забезпе�

чення пільгових умов для вій�

ськовослужбовців�контракт�

ників щодо вступу до вищого

навчального закладу?

— Як таких пільг для військово�

службовців військової служби за

контрактом при вступі до ВНЗ, зо�

крема до вищого військового на�

вчального закладу (ВВНЗ), не існує.

Відповідно до Умов прийому до

ВНЗ, вони повинні на загальних

умовах складати вступні випробу�

вання та брати участь у конкурсі.

При цьому слід зауважити, що вій�

ськовослужбовці�контрактники

мають право, відповідно до Поло�

ження про проходження військо�

вої служби (навчання) за контрак�

том у Збройних Силах України ку�

рсантами (слухачами) вищих на�

вчальних закладів, вступати до

ВВНЗ або військових навчальних

підрозділів для навчання за про�

грамою підготовки громадян на

посади осіб офіцерського складу.

Починаючи з 2006 року, військо�

вослужбовцям військової служби

за контрактом, які не мають

офіцерських звань, з метою погли�

блення професійних знань та здо�

буття базової вищої освіти за освіт�

ньо�кваліфікаційним рівнем «бака�

лавр» надана можливість навчати�

ся без відриву від служби у вищих

військових навчальних закладах за

рахунок коштів, передбачених на

це у Державному бюджеті України,

(300 осіб на рік).

Для продовження цієї роботи у

минулому році, відповідно до спі�

льного наказу Міністерства оборо�

ни України та Міністерства освіти і

науки України «Про організацію

прийому в 2007 р. слухачів, курса�

нтів (студентів) на навчання до ви�

щих навчальних закладів для під�

готовки військових фахівців з ви�

щою освітою» здійснювався відбір

кандидатів з числа військовослуж�

бовців рядового, сержантського та

старшинського складу військової

служби за контрактом, які бездо�

ганно прослужили у Збройних Си�

лах України не менше одного тер�

міну контракту і якщо освітньо�

кваліфікаційний рівень «бакалавр»

здобувається ними вперше, до чо�

тирьох вищих військових навчаль�

них закладів.

Чи надають пільги військо�

в о с л у ж б о в ц я м � к о н т р а к т �

никам цивільні ВНЗ?

— На сьогодні на законодавчому

рівні пільги для військовослужбов�

ців�контрактників, які обирають

цивільні ВНЗ для навчання, не пе�

редбачені. Під час вступу до циві�

льних ВНЗ рівень їх знань оціню�

ється за результатами вступних іс�

питів.

Які категорії військовослуж�

бовців зараховуються до ВНЗ

поза конкурсом?

Військовослужбовців військової

служби за контрактом зараховують

до навчальних закладів на конкурс�

них засадах відповідно до кількості

набраних балів, крім окремих кате�

горій громадян, які зараховуються

поза конкурсом, а саме:

особи, яким Законами України

«Про статус ветеранів війни, гаран�

тії їх соціального захисту» та «Про

статус і соціальний захист грома�

дян, які постраждали внаслідок Чо�

рнобильської катастрофи» надане

таке право;

діти військовослужбовців Зброй�

них Сил України, інших військо�

вих формувань, працівників пра�

воохоронних органів, які загинули

під час виконання ними обов’язків

військової служби.

Чи можуть військовослужбо�

вці�контрактники отримувати

вищу освіту, не припиняючи

служби?

— Так, згідно з пунктом 79 Поло�

ження про проходження військо�

вої служби солдатами (матроса�

ми), сержантами і старшинами

Збройних Сил України, яке затвер�

джено Указом Президента, вони

мають право навчатися на заочних

і вечірніх відділеннях вищих на�

вчальних закладів України, у тому

числі за профілями, спорідненими

з їх військово�обліковими спеціа�

льностями.

Тобто, під час проходження слу�

жби військовослужбовці�контрак�

тники мають можливість отрима�

ти вищу освіту, підвищити свій

освітній рівень, не припиняючи

служби. Випускники ВВНЗ отриму�

ють освітньо�кваліфікаційний рі�

вень «бакалавр» без офіцерського

звання.

Вступ до заочних та вечірніх фа�

культетів та відділень ВНЗ здійсню�

ється з відома командирів військо�

вих частин. Навчання не повинно

перешкоджати виконанню служ�

бових обов’язків і здійснюється, як

правило, за кошти фізичних та

юридичних осіб.



Де можна отримати інформа�

цію щодо вступу до цивільних

ВНЗ та ВВНЗ зазначеної катего�

рії військовослужбовців? 

— Таку інформацію можна отри�

мати через засоби масової інфор�

мації, з мережі Інтернет на веб�

сайтах Міністерства освіти і науки

України та Міністерства оборони

України у розділі «Військова осві�

та». Можна звернутися безпосеред�

ньо до вищого навчального закла�

ду — як письмово, так і телефоном. 

Безперечно, треба ознайомити�

ся із загальними (державними)

Умовами прийому до ВНЗ, ВВНЗ,

затвердженими наказом Міністер�

ства освіти і науки (вони є обов’яз�

ковими для всіх вищих навчаль�

них закладів незалежно від їх під�

порядкування та форми власності)

та правилами прийому, які розроб�

ляються кожним конкретним ви�

щим навчальним закладом. Саме у

правилах прийому визначається,

наприклад, перелік вступних ви�

пробувань, що проводяться під час

відбору абітурієнтів для навчання у

всіх вищих навчальних закладах за

відповідними напрямами підгото�

вки та спеціальностями. 

Як проводиться профорієн�

таційна робота у військових

частинах серед військовослу�

жбовців�контрактників?

— Профорієнтація з боку цивіль�

них ВНЗ здебільшого спрямована

на молодь шкільного віку. Сьогодні

практика проведення такої їх ро�

боти у військових частинах, серед

військовослужбовців–контракт�

ників відсутня. Може, це стане на�

прямом роботи для ВНЗ, бо не всі

навчальні заклади виконують

держзамовлення, не говорячи вже

про надання освіти на контракт�

ній основі. 

Стосовно військових навчаль�

них закладів, то всі вони мають за�

вдання щодо проведення військо�

во�професійної орієнтації серед

усіх категорій громадян, у тому чи�

слі й серед військовослужбовців�

контрактників з метою залучення

їх до здобуття вищої професійної

військової освіти для подальшої

військової служби в Збройних Си�

лах України. 

Зрозуміло, що є певна зацікавле�

ність керівництва ВВНЗ, щоб саме

туди вступали юнаки і дівчата, які

свідомо обрали шлях, пов’язаний

із Збройними Силами України, і

що дуже важливо — мають відпові�

дний досвід військової служби та

прагнуть стати офіцерами.

Чи можуть отримати вищу

освіту військовослужбовці�

контрактники через дистан�

ційну систему навчання?

— На жаль, вищі військові навча�

льні заклади на сьогодні не здійс�

нюють підготовку за цією формою

навчання. Чому? Можна назвати

багато причин: це й особливості

військової підготовки, й відсут�

ність розроблених у повному об�

сязі комп’ютерних навчальних ку�

рсів та відповідних комп’ютерних

мереж тощо. 

Але, безумовно, у майбутньому

дистанційна форма навчання буде

застосовуватися у системі військо�

вої освіти. Нині систему дистан�

ційного навчання використовують

лише деякі цивільні вищі навчальні

заклади, наприклад, Міжрегіональ�

на академія управління персона�

лом. У разі вступу військовослуж�

бовця за контрактом встановле�

ним порядком до такого вищого

навчального закладу, при наявнос�

ті у нього умов для користування

мережею Інтернет, така підготовка

також, безперечно, можлива. 

Служба у Збройних Силах Украї�

ни за контрактом, набуття військо�

вого досвіду, отримання вищої вій�

ськової фахової освіти за державні

кошти на сьогоднішній день є пер�

спективним напрямом: суспільст�

во здобуде армію з висококваліфі�

кованими фахівцями, що свідомо

пов’язали свою долю з військовою

службою, а до Збройних Сил не

потраплятимуть випадкові люди. 

Підготувала Людмила ШПИТЯК

«Майбутній ліцей у Батурині
матиме одну з найкращих
матеріально3технічних баз
в Україні». 

На цьому наголосив помічник за*
ступника Міністра оборони України
капітан 1*го рангу Анатолій Грищук
під час круглого столу, який відбувся
за ініціативи редакції газети «Народ*
на армія».

— Як відомо, Президент України
своїм Указом визначив створення
військового ліцею у селищі Батурин
на 1500 осіб для навчання та вихо*
вання в ньому учнів 5–12 класів. На
його виконання заступник Міністра
оборони України Володимир Діброва
своїм наказом призначив орггрупу
для рекогносцировки та планування
першочергових робіт, — зазначив
Анатолій Грищук. 

Майбутній ліцей у Батурині мати*
ме одну з найкращих матеріально*
технічних баз в Україні. Тут плану*
ється збудувати стрілецький тир на
25 метрів із залою для стрільби, кі*
мнатою інструктора та кімнатою для
зберігання і чищення зброї, фізку*
льтурно*спортивні приміщення, зо*
крема, 4 спортивні зали, актовий
зал на 2000 місць, танцювальний
зал на 200 чоловік, кімнати для гу*
ртових занять, мережеву телерадіо*
студію, бібліотеку. 

Оскільки це буде ліцей з посиленою
фізичною підготовкою, то в ньому
заплановано неперевершений фіз*
культурно*оздоровчий комплекс з
майданчиками для спортивних ігор,
стадіоном на 2000 місць біговими
доріжками, зимовим басейном, лиж*
ною станцією тощо.

Для розміщення військовослуж*
бовців та членів їхніх сімей, вчите*
лів та працівників ліцею проектом
будівництва передбачається коте*
джне містечко з усією інфраструк*
турою. 

У назві майбутнього ліцею буде
також, наявно, відображена україн*
ська і військова традиція, державна
турбота і опіка.

— Без відповідного фінансування
Міністерству оборони це питання бу*
де вирішити дуже складно. Проте я
переконаний, що до цієї справи долу*
чаються українські меценати, козац*
тво, вітчизняні бізнесмени та всі, ко*
му не байдужа доля дітей*сиріт, які в
майбутньому поповнять найкращий
зріз українського суспільства — за*
хисників свого народу і України, —
констатував капітан 1*го рангу Ана*
толій Грищук.
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Військове керівництво армії США

оцінює кадрову політику з форму�

вання сержантського корпусу ЗС

як найважливішу складову військо�

вого будівництва, що має на меті

забезпечити потреби всіх видів

військ у високопрофесійному на�

вченому сержантському складі.

Сержант у збройних силах

США — це взірець для підлеглих,

який відповідає високим стандар�

там і здатний їх перевершувати.

Він оцінюється за трьома основ�

ними критеріями: досягнення у

практичній роботі; теоретичні

знання; сумлінне ставлення до слу�

жби. При цьому особливого зна�

чення надається систематичному

підвищенню кваліфікації на курсах

та у цивільних навчальних закла�

дах і вислузі років. Історія армії

США достовірно свідчить про те,

що сержантський склад незмінно

відігравав важливу роль у підтри�

манні постійної боєготовності

з’єднань, частин і підрозділів.

В основному документі сержанта

американської армії «Кредо сержа�

нта» зазначено: «Я сержант — лідер

солдатів. Як сержант я усвідомлюю,

що я — член корпусу, який є «стано�

вим хребтом армії». Я зроблю все,

щоб офіцери моєї частини мали

максимум часу для виконання сво�

їх офіцерських обов’язків. Офіцери

не повинні брати на себе виконан�

ня моїх обов’язків». Американські

сержанти добре засвоїли, що висо�

кі вимоги до підлеглих може

пред’являти тільки командир, який

вирізняється бездоганністю свого

зовнішнього вигляду і високими

організаторськими здібностями. 

У першому армійському посіб�

нику США, який під назвою «Бла�

китна книга» з’явився в 1778 році в

розпалі війни за незалежність, зна�

чення сержантського складу ви�

значалося так: «Порядок і дисцип�

ліна в полку значною мірою зале�

жать від сержантів... Важко оцінити

вагомість заслуг, що досягнуті зра�

зковою поведінкою».

Найголовніше в роботі амери�

канських сержантів — виховання

підлеглих, аби вони опанували

професійну етику, засвоїли профе�

сійний моральний кодекс. При

цьому понад 90% сержантів амери�

канської армії сьогодні отримали

освіту у закладах не нижче коледжу.

Підготовка сержанта, за словами

колишнього голови Комітету нача�

АКТУАЛЬНО

ССССЕЕЕЕРРРРЖЖЖЖААААННННТТТТ
яякк  ««ссттааннооввиийй  ххррееббеетт  ааррммііїї»»
Американський досвід
У контексті реалізації положень Державної
програми розвитку Збройних Сил України на
2006–2011 роки на порядку денному гостро
стоїть питання формування принципово ново*
го сержантського складу. 
До створення професійного сержантського
складу в українському війську доцільно просу*
ватися шляхом вивчення досвіду армій інших
країн, зокрема армії США.



льників штабів ЗС США Коліна Пау�

ела, «вимагає багатьох років про�

фесійної служби». Сержанти в армії

США становлять близько 40% зага�

льної чисельності ЗС. Професіона�

лізм сержантського складу настіль�

ки високий, що сержанти�інструк�

тори навчають не тільки солдатів, а

й лейтенантів, які не проходили

дійсну військову службу, а офіцери

не вважають принизливим для себе

виконувати їх накази. Така незви�

чайна практика сформувала думку,

що без лейтенантів «армія обійтися

може, а ось позбав її сержантського

складу, вмить наступить, як

говорять в Голівуді, «кінець фільму». 

Дисципліна в казармі — компете�

нція сержантів. Вони позмінно зна�

ходяться в казармі, особливо коли

справа стосується новобранців. В

американській армії за індивідуаль�

не навчання солдатів, на рівні взво�

ду, також відповідає сержант.

Молодший командний склад

американської армії поділяється за

двома діловими категоріями: на

стройових сержантів і технічних

фахівців. Виокремивши стройо�

вих сержантів із загальної маси

молодшого командного складу,

американське командування наді�

лило цю категорію військовослуж�

бовців особливими правами. Так,

тільки стройові командири отри�

мують сержантські звання: капрал,

сержант, штаб�сержант, сержант

першого класу, перший сержант,

головний сержант. Технікам при�

своюються звання фахівця відпові�

дного класу. Грошове забезпечен�

ня рівних категорій однакове.

Проте сержант при рівному званні

з фахівцем вважається старшим.

У липні 1966 року в сухопутних

військах було встановлено сержа�

нтську посаду радника начальника

штабу армії США. Молодший ко�

мандир, який призначається на

цей високий пост в званні голо�

вного сержанта, повинен давати

поради міністру і начальнику шта�

бу армії. В армії США виникло нове

явище — інститут сержантів�рад�

ників командного складу.

Щоб стати повноцінним сержа�

нтом, військовослужбовець має

отримати військову освіту високо�

го рівня, накопичити професій�

ний досвід у сфері своєї військової

спеціальності, постійно самовдос�

коналюватися і підвищувати квалі�

фікацію на спеціальних курсах.

В американській армії є ради сер�

жантів рот, батальйонів, полків,

бригад, баз, дивізій, командувань.

Це — перша і остання інстанція, яка

визначає, чи вийде з рядового сер�

жант. Після одного�двох років слу�

жби спочатку відбирають кращих

із солдатів і за рішенням ради сер�

жантів роти направляють на на�

вчання. Після піврічного навчання

новоспечений сержант поверта�

ється в свою роту сержантом взво�

ду. Через три�чотири роки на раді

сержантів батальйону визначають

кращого з сержантів взводів і реко�

мендують направити його на на�

вчання сержантів роти. Після вось�

мимісячного навчання він знову

повертається в свою частину.

З метою отримання практичного

досвіду з лютого 2007 року в рамках

Програми Міжнародної військової

освіти та підготовки (IMET) розпо�

чато підготовку сержантського

(старшинського) складу військової

служби за контрактом Збройних

Сил України у навчальних закладах

збройних сил США. Протягом

2007–2008 років вже пройшли від�

повідну підготовку п’ятнадцятеро

військовослужбовців. 

Отже, впровадження ефективної

кадрової політики Збройних Сил

України потребує формування но�

вої системи цінностей щодо місця

та ролі сержантського корпусу. 

Щоб стати дійсно ключовою фі�

гурою у військах, нові українські

сержанти мають усвідомлювати

свій високий обов’язок, бути спро�

можними виконувати відповідаль�

ну роботу, користуватися довірою

як командування, так і підлеглих,

по праву зайняти авторитетну по�

зицію в армії. 

У багатогранній ідеї професійної

армії створення сержантського ко�

рпусу — чи не наріжне завдання,

від своєчасного і якісного вирі�

шення якого залежатиме стан дис�

ципліни, рівень бойової виучки

особового складу, його моральний

стан, врешті�решт — життя і здоро�

в’я кожного військовослужбовця.

За всім цим — безпосередня відпо�

відальність нової інституції україн�

ської армії — професійного сержа�

нтського складу (корпусу).

Підготував Володимир КОРОТИЧ

АРМІЇ СВІТУ

В армії США прийнято вважати, 
що без лейтенанта «армія обійтися

може, а позбав її сержанта,
наступить, як говорять в Голівуді,

«кінець фільму». 

Військове звання унтер3
офіцера «сержант» (sergent,
від латинського serviens —

службовець) з’явилося
в XV столітті у Франції.

У російській регулярній армії
існувало в 1716–1798 рр.
У Радянській армії було

введено 2 листопада
1940 р.; з 1946 р.

в офіційних документах
застосовується у сполученні

«сержант і старшина».
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Не є винятком щодо цього й історія

Великої Вітчизняної війни. Това�

риш Сталін настільки всім не дові�

ряв, що зрештою заплутався у влас�

них підозрах і не повірив повідом�

ленням розвідки про напад Німеч�

чини на Радянський Союз. Але ні

історики�«ультраортодокси», ні іс�

торики�«ультраревізіоністи» не за�

чіпають головного питання: на�

справді військово�політичне керів�

ництво СРСР могло в першій поло�

вині 1941�го прийняти вірне

рішення тільки під впливом чудес�

ного осяяння. Тому що перебувало в

щільному коконі помилкової інфо�

рмації. Головним джерелом якої бу�

ла — так�так, ви правильно здогада�

лися — хвалена радянська розвідка. 

НАВІЩО ТОВАРИШУ СТАЛІНУ
32 000 ТАНКІВ?
Особисто мене це питання вперше

зацікавило при читанні мемуарів

Г.К. Жукова, де описувалася завзята

боротьба Генерального штабу й

Наркомату оборони (НКО) зі Ста�

ліним і Комітетом оборони при

Раді Народних Комісарів Союзу

РСР з приводу термінового форму�

вання 20 механізованих корпусів

на додаток до запланованих 9. На�

справді товариш Жуков у своїх ме�

муарах підзабув: він просив у Ста�

ліна не 20 додаткових корпусів, а

21. І ще 25 окремих бригад на

додачу. Але головне не це, а сам

принцип. Навіщо військові з маніа�

кальною завзятістю вимагали зосе�

редження на Західному і Південно�

Західному стратегічних напрям�

ках не менш 32 000 танків, хоча

прекрасно усвідомлювали — про�

мисловість не може їх дати? 

Однак навіщо саме стільки? Адже

для того, щоб виправдовування бу�

ло переконливим, особливо в той

суворий час, воно мало на чомусь

ґрунтуватися. Тим часом той же то�

вариш Сталін навряд чи сприйняв

би від своїх генералів пояснення в

дусі: «для уникнення катастрофіч�

ної поразки нам була потрібна де�

сятикратна перевага в силах і засо�

бах, а дали тільки чотириразову…».

Найімовірніше, «великий вождь»

таких військових керівників відря�

див би «на кофе до Берії» (просто

через непотрібність, а стаття — во�

на завжди знайдеться!). 

Проте в усій воєнно�історичній

літературі радянського часу (і май�

же всієї — часу «пострадянського»)

не сказано жодного слова про те,

чим керувалося вище військове ко�

мандування РСЧА, коли визначало,

скільки сил і засобів затребувати

для гарантованого розгрому Німе�

ччини, відповідно до офіційно до�

ктрини — «малою кров’ю й на чу�

жій території»? Причому «жодно�

го» варто розуміти в буквальному

значенні (що явно не на користь

керівництва НКО й Генштабу. Що

можна подумати про Жукова Г. К. і

Тимошенка С. К., які невідомо на

якій підставі пропонують товари�

шеві Сталіну сформувати додатко�

во 40 танкових, 20 мотострілець�

ких дивізій і 25 окремих танкових

бригад? Тим більше — всупереч ре�

зонним застереженням компетен�

««««ДДДДЕЕЕЕЗЗЗЗАААА»»»»     ВВВВІІІІДДДД
ШШШШТТТТ ІІІІРРРРЛЛЛЛІІІІЦЦЦЦАААА

Боротися з міфами, як відомо, справа нелегка.
Але, мабуть, найцікавіше, що самому процесу
«міфоборчості» теж властиві свої міфи. Один з
них говорить: «важче за все протистояти міфу,
що глибоко вкоренився в національній пам’яті,
став частиною історичної традиції» 

Для колег легендарного
полковника Максима Ісаєва1941–й
став найпровальнішим в історії
військової розвідки СРСР
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тних фахівців, що танкова й авто�

тракторна промисловість СРСР

навіть при повній напрузі сил не

може дати такої кількості бронета�

нкової й автомобільної техніки в

необхідний термін?).

У дійсності ж справа була дещо

інакша. Першим таємницю «32 ти�

сяч» повідав відомий військовий

письменник і біограф Жукова Во�

лодимир Коропов у 1991 році. Пра�

вда, зроблено це було в непрямій

формі, й до того ж, хоча й у сугубо

історичній, але опублікованій у лі�

тературній «Роман�газеті» статті.

Тому мотивація Генштабу РСЧА й

НКО СРСР «зразка весни 1941–го»

залишилася практично непоміче�

ною як професійними істориками,

так й аматорами. Цитата варта то�

го, щоб привести її повністю: «Очі�

кувалося, що на наших західних ко�

рдонах Німеччина разом зі своїми

союзниками розгорне 233 дивізії,

10550 танків, 13900 літаків і до

18000 польових гармат.»

Виходячи з доктрини, що бій на�

земних військ вирішується дією та�

нків й артилерії, а авіація відіграє,

хоч і важливу, але в стратегічному

плані забезпечувальну роль, а та�

кож із досвіду Першої світової вій�

ни, що для гарантованого розгро�

му супротивника потрібна трикра�

тна перевага в основних засобах

ураження при, як мінімум, паритеті

в засобах ураження допоміжних

з’єднань, це означало: на Західному

й Південно�Західному напрямках, з

урахуванням резервів, що належа�

ли до мобілізації у воєнний час, ма�

ло бути розгорнуто не менш 230

дивізій сухопутних військ, близько

32000 танків і приблизно 54000 га�

рмат (без урахування мінометів і

зенітної артилерії). Керівництво

РСЧА відповідно й діяло. Більш то�

го, навіть політика Радянського Со�

юзу в період від капітуляції Франції

й до 22 червня 1941 року багато в

чому визначалася саме за цією оці�

нкою військової спроможності Ні�

меччини та її союзників — оцін�

кою, яку давала організація під на�

звою «Розвідувальне Управління Ге�

нерального штабу РСЧА»...

У результаті виникла парадокса�

льна картина. Ні військове, ні полі�

тичне керівництво СРСР уяви не

мали про те, наскільки насправді

великою була кількісна перевага

Червоної Армії над вермахтом! До

22 червня 1941�го ціною відчайду�

шних зусиль — як у плані організа�

ції військ, так й у плані мобілізації

промисловості — вдалося зосере�

дити в бойових військах західних

прикордонних військових округів

10540 справних танків. І все це —

проти 5000 машин супротивників:

трохи більше 4600 німецьких

(причому в тому числі й танків, що

перебували в поточному ремонті),

210 румунських, 145 угорських і

67 фінських. Разом — більш ніж

подвійна кількісна перевага при

повній якісній перевазі радянської

сторони. Але у самому СРСР, по�

вторюся, думали, що сили кількіс�

но рівні, а матеріальна частина ра�

дянських танкових військ тільки

почала досягати паритету з гер�

манськими. 

Наприклад, радянська розвідка

доповідала, що для посилення тан�

кових дивізій у Німеччині форму�

ються окремі батальйони важких

танків, причому, за мірками 1941

року, важкі танки фірми «Рейнме�

талл» нібито були броньовані 75�

мм лобової й баштової броні. На�

справді ж замість 22�х важких тан�

кових батальйонів у германській

армії був тільки один — 40�й спеці�

альний. До свого розформування

на рубежі 1940/1941 рр. (тобто за�

довго до 22 червня) він мав аж...

три (!) «важких» танки вагою в 23

тонни (легше, ніж навіть перші мо�

дифікації Т�34) і захищених про�

тикульовою 15�мм бронею (не ду�

же добре броньований БТ�7 був за�

хищений набагато краще). І найго�

ловніше: до весни 1941�го танки

фірми «Рейнметалл», разом з інши�

ми побудованими в Німеччині зра�

зками «важких» танків (частково —

взагалі з неброньованої сталі), ус�

пішно пішли в металобрухт. А ра�

дянська розвідка «попалася» на

найпростіший фокус — «витік» з

німецьких джерел фотографій це�

ху, де здійснювалося розбирання

цих самих, так би мовити, танків.

Зрозуміло, процедура демонтажу у

«витоку» була представлена як

складальна лінія з виробництва ва�

жких танків на серійному заводі... 

Крім відповідного психологічно�

го ефекту, тверда переконаність

керівництва Червоної Армії у ши�

рокому оснащенні бронетанкових

військ вермахту важкими танками

з протиснарядним бронюванням

призвела до реальних втрат, які ко�

штували великої крові. У самий пе�

реддень війни було припинене ви�

робництво 45�мм протитанкових

й 76�мм дивізійних гармат (на ко�

ристь 57�мм протитанкової та 107�

мм польової гармати відповідно).

Мало того, що влітку 1941 року по�

стачання матеріальної частини ар�

тилерії опинилося в найгіршому

стані (виробництво старих гармат

було вже згорнуте, а нових — ще не

налагоджено), так ще й «не було б

нещастя, так щастя допомогло». 

На завершення ж «танкового де�

тективу» можна підсумувати: по�

спішне формування 60 додаткових

танкових і мотострілецьких диві�

зій, викликане бажанням домогти�

ся гарантованої переваги над неіс�

нуючими силами супротивника,

повністю дезорганізувало броне�

танкові війська. Іронія долі — якби

в 1941 році радянська розвідка не

одержала нових відомостей про

германські танкові війська, на за�

хідному кордоні супротивника зу�

стріли б 24 повністю укомплекто�

вані, навчені танкові й мотостріл�

кові дивізії, посилені 14 окремими

Німці не мали ілюзій щодо
спроможностей приховати напад на

Радянський Союз. Тому ними був
застосований прийом «закидання»

супротивнику дезінформації. 

ІСТОРІЯ БЕЗ РЕТУШІ
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танковими бригадами. Усього — 38

з’єднань, у кожному з яких було бі�

льше танків, ніж у кожній (крім

7–танкової) з 19 германських тан�

кових дивізій, у реальності кину�

тих проти СРСР. Проте оскільки

«розвідка доповіла точно», а Гене�

ральний штаб і НКО спочатку і са�

мі цьому повірили, і переконали

вище керівництво країни в підста�

вності своїх побоювань — у фата�

льну неділю 22 червня все форму�

валося, але нічого не було повніс�

тю готове до бою...

«ГЕНЕРАЛ, ЩО ПОПЕРЕДЖАВ»,
АБО ФАНТАЗІЇ ТОВАРИША
ГОЛИКОВА
Справа обмежувалася не тільки та�

нками. Радянська розвідка, як уже

згадувалося, спромоглася нараху�

вати в угрупованні Люфтваффе й

союзних з Німеччиною країн, на�

ціленому проти СРСР, майже 14

тисяч. бойових літаків. Це лише не�

набагато поступалося кількості

справних бойових машин (15990

од.) у ВПС РСЧА від Камчатки до

Бєлостокського виступу на 1 черв�

ня 1941 р. Знову на радянській сто�

роні була відчутна перевага, й зно�

ву військово�політичному керів�

ництву СРСР вона здавалася лише

паритетом. Проте й це ще не все.

Германська розвідка «підсунула»

розвідці радянській... фальшивий

тип винищувача «Хенкель�113» з

надзвичайними характеристика�

ми (у березні 1939 р. на рекордно�

му зразку цієї машини була досяг�

нута неймовірна для тих часів

швидкість — 747 км/год). 

Звичайно, у таку швидкість німе�

цького винищувача в СРСР не пові�

рили, тим паче, що самі німці охо�

че «розбазікали»: стройові зразки

їхніх машин дають приблизно на

сотню кілометрів менше. Хитрість

була в тім, що хоча «750�кіломет�

ровий» варіант «Хенкеля�113» (він

же «Хенкель�112U», він же «Хен�

кель�100») заявлявся як рекордна

модифікація серійного винищува�

ча, насправді ніякого серійного ви�

нищувача не було й у спомині. Це

був суто рекордний літак, призна�

чений для введення в оману потен�

ційних супротивників (та й союз�

ників теж). 

Взагалі, німці виявляли неабияку

винахідливість при спробах пере�

вірки їх «на вошивість». Коли ра�

дянська делегація, засумнівавшись

в існуванні «нерекордного» «Хен�

келя�113», про всяк випадок замо�

вила в Німеччині цілу партію цих

літаків, германське міністерство

повітряного флоту організувало

випуск цієї партії заради одного

радянського замовлення. У резуль�

таті для боротьби з «супервинищу�

вачем» була навіть вироблена спе�

ціальна тактика, а командування

радянських ВПС, з одного боку, бу�

ло паралізовано впевненістю в на�

явності у Німеччини величезної кі�

лькості сучасних бойових літаків, а

з іншого — продовжувало замовля�

ти в промисловості літаки з куле�

метним озброєнням — у розрахун�

ку на високу вразливість літальних

апаратів «соколів Герінга». 

Коли ж почалася війна, реальний

«Месершмідт�109F» успішно пове�

ртався з бойових вильотів з десят�

ками кульових прострілів. І якщо

кулеметна стрілянина по «мессе�

рам» була малорезультативною, то

германські авіаційні гармати на�

впаки — виявилися цілком дієви�

ми. Всупереч поширеній легенді,

найбільших втрат влітку 1941 року

радянські ВПС зазнали саме в пові�

трі, й не тільки 22 червня (ранко�

вий бомбоштурмовий удар по ра�

дянських аеродромах у перший

день війни не знищив й 10% авіа�

ційного угруповання, націленого

проти Німеччини). 

***
Сучасних істориків непокоїть пи�

тання: чому керівництво СРСР не

скористалося військовим безсил�

лям Німеччини навесні 1941�го?

Адже фактично несприятлива для

радянської сторони ситуація на

радянсько�германському кордоні

почала складатися тільки у червні. І

якби до цього часу Червона Армія

завдала випереджаючого удару на�

віть у наявному угрупованні й на�

віть мобілізуючись у процесі при�

кордонної битви, наслідки були б

катастрофічними для Німеччини.

Її війська, призначені для Східного

фронту, були ще розкидані на ве�

личезному просторі від централь�

них областей Третього Рейха до

радянсько�германського кордону.

Чому ж військово�політичне керів�

ництво СРСР не скористалося з

цього?

Напрошується висновок: тому

що не знало про таку можливість

(твердження про те, що ми не на�

пали на Німеччину першими через

вроджене миролюбство, розгляда�

ти всерйоз, мабуть, не варто)! Це

правда, що про напад на СРСР ра�

дянську сторону не попереджав

тільки ледачий — від посла самої

Німеччини(!) в СРСР фон Шулен�

бурга до прем’єр�міністра Велико�

британії Уїнстона Черчілля. Про�

блема, однак, полягала не у відсут�

ності інформації, а у здатності

продуктивно з нею працювати.

Оскільки відомості супроводжува�

лися взаємовиключними подроби�

цями, й політична, й військова роз�

відка заплуталися. Взагалі, тут вар�

то зазначити, що німці, схоже, не

мали ілюзій щодо власних спро�

АКТУАЛЬНО

Напередодні війни політичне
керівництво СРСР не мало жодної
уяви про те, якою насправді була
кількісна перевага Червоної Армії
над вермахтом! 
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можностей приховати заходи та�

кого масштабу, як напад на Радян�

ський Союз. Тому (можливо, впер�

ше в історії розвідок, принаймні на

стратегічному рівні) і був застосо�

ваний прийом «закидання» розві�

дувальних служб супротивника

масивом суперечливих даних. 

Однак, крім повідомлень загаль�

ного характеру, мали бути й об’єк�

тивні дані. І вони були. Більше того,

надходили регулярно. Тільки… теж

не відповідали дійсності. Радянсь�

ка військова розвідка мала у своєму

розпорядженні помилкову інфор�

мацію не тільки про загальні сили,

які Німеччина і її союзники здатні

виставити проти СРСР, а й про

конкретне германське угрупован�

ня на радянських кордонах. При�

чому помилкову і в плані масшта�

бів, і в плані структури, і щодо тем�

пів нарощування, і стосовно на�

прямку головного удару.

Дивно, але радянській стороні не

допомогло навіть те, що так полег�

шило перший місяць війни нім�

цям — повітряна розвідка на тери�

торії супротивника ще в мирний

час. Ні, я не обмовився. Висотні

фоторозвідники радянських ВПС

почали розвідувальні польоти за

межі радянських кордонів задовго

до 22 червня. Більше того, у німе�

цьких льотчиків був категоричний

наказ не збивати радянські літаки,

які «випадково» залітали в повітря�

ний простір рейха (цікаві мемуари

про повітряну розвідку над Німеч�

чиною до 22 червня 1941 року за�

лишив, наприклад, командир екі�

пажу 37�го окремого розвідуваль�

ного авіаполку ВВС Київського

особливого військового округу

Юхим Степанюк). Причому, судя�

чи з його спогадів, повітряна розві�

дка над рейхом особливо активізу�

валася саме після славнозвісного

Повідомлення ТАРС від 13 червня

1941 року...

Проте РУ Генерального штабу та

іншим органам військової розвід�

ки не тільки не вдалося розкрити

повну картину зосередження гер�

манських військ проти СРСР, а й

«пощастило» опинитися в полоні

значних перекручувань дійсності.

Повернемося до питання, чому

військово�політичне керівництво

СРСР не зважилося на випереджа�

ючий удар по Німеччині, поки Схі�

дний фронт рейха був ще слабкий

і неорганізований? Вище вже гово�

рилося про танки й літаки. Тепер

перейдемо до власне військ. На�

приклад, на 15 травня 1941 року,

на думку РУ ГШ, у прикордонній

зоні СРСР було зосереджено 82–87

піхотних, 6 гірських, 13 танкових,

12 моторизованих та 1 кавалерій�

ська дивізія. Це звучить дуже пере�

конливо, але насправді (навіть до

22 травня) на Сході перебувало 70

піхотних (у тому числі гірські),

1 кавалерійська й 3 танкові дивізії! 

Простіше кажучи, якщо військо�

ва розвідка СРСР ще з другої поло�

вини березня вважала, що війська

майбутнього германського Схід�

ного фронту вже вступили у фіна�

льну стадію нарощування, то на�

справді аж до останніх чисел трав�

ня цей самий Східний фронт три�

мався майже на самих тільки

піхотних дивізіях — позбавлених

не тільки належної підтримки з бо�

ку рухомих з’єднань, а й пристой�

ного авіаційного прикриття. Дез�

інформувавшись саме, РУ ГШ дез�

інформувало також вище військо�

ве й військово�політичне

керівництво СРСР. Випливали три

варіанти висновків — однаково

помилкові і з однаково тяжкими

наслідками: 1) Гітлер дійсно не

збирається нападати на СРСР до

того, як переможе Великобрита�

нію. Тоді мета розгортання військ

двояка — захиститися від СРСР і

дезінформувати військово�політи�

чне керівництво Великобританії;

2) Гітлер вирішив напасти на СРСР,

але оскільки він зв’язаний догово�

ром про ненапад, перед війною

слід очікувати короткої політичної

кризи з провокаціями в дусі «Гляй�

вицького інциденту» серпня 1939

року; 3) Гітлер і верховне команду�

вання вермахту не визначились

щодо напрямку удару. 

А те, що всі ці умоглядні констру�

кції виникли тільки тому, що війсь�

кова розвідка до неподобства зави�

щила кількість військ, націлених

проти СРСР у березні — кінці трав�

ня 1941�го, елементарно нікому не

спадало на думку. Це й завадило ви�

никненню четвертої, єдино реаль�

ної версії: німці не нападають на

СРСР тільки тому, що не встигли

зосередити достатні сили. Коли ж

зберуть — негайно нападуть, і ніякі

зусилля щодо запобігання можли�

вих провокацій не допоможуть.

***
Яке ж резюме? Дивна позиція Ста�

ліна «со товариші» в останні місяці

перед германським нападом дик�

тувалася невірною оцінкою ступе�

ня готовності Німеччини до тако�

го нападу. Оскільки ж вихідний ма�

теріал був невірний, для пояснен�

ня незрозумілої (у контексті цього

вихідного матеріалу) поведінки

Німеччини були винайдені насті�

льки ж невірні пояснення. Пояс�

нення ці обумовили практичні ви�

сновки (вказівки військам тощо) —

з украй тяжкими наслідками. 

Сергій ГОНЧАРОВ

Радянська військова розвідка мала
у своєму розпорядженні помилкову
інформацію про чисельність
германського угруповання
на радянських кордонах. 
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(Продовження. Початок у № 5)

КОМАНДАРМИ ВАЖКИХ ЧАСІВ
Генерал Іван

Юхимович Пе�

тров в роки Ве�

ликої Вітчизня�

ної війни успіш�

но командував

армією, брав

участь в обороні

Одеси, Севасто�

поля і в битві за Кавказ. З травня

1943 року — командувач військ Пі�

внічно�Кавказького фронту. Він

вважався «генералом оборони»,

адже популярність йому принесли

саме оборонні бої. Проте й в орга�

нізації наступу Іван Юхимович ви�

явив свої кращі здібності полково�

дця. У жовтні 1943 року за Новоро�

сійську операцію йому було при�

своєно звання генерала армії.

Незабаром фронт був перетворе�

ний в Окрему Приморську армію.

У березні 1944�го за невдачі в Кри�

му генерал Петров був знятий з по�

сади командувача армії і пониже�

ний у званні.

З квітня 1944 року Іван Юхимо�

вич командував 2�м Білоруським

фронтом і знову став генералом

армії. У серпні того ж року очолив

4�й Український фронт. Під його

керівництвом війська звільняли

Дрогобич, Борислав, з боями по�

долали Карпатський хребет та пе�

ревали. У жовтні ворога було по�

вністю вибито із Закарпаття і тим

самим завершено звільнення

України.

У його військовій біографії нега�

тивну роль відіграли інтриги Мех�

ліса і дещо упереджене ставлення

Сталіна. У березні 1945 року він

знову був звільнений з посади,

цього разу — командувача військ

4�го Українського фронту, і при�

значений начальником штабу 1�го

Українського.

За вміле керування бойовими ді�

ями в Берлінській і Празькій опе�

раціях у 1945 році був удостоєний

звання Героя Радянського Союзу.

Після війни генерал армії Іван

Юхимович Петров командував

військами Туркестанського війсь�

кового округу, був начальником

Головного управління бойової і фі�

зичної підготовки, першим заступ�

ником Головнокомандувача Сухо�

путних військ, Головним інспекто�

ром МО СРСР.

***
Іван Христофо�

рович Багра�

мян з 1920 року в

Червоній Армії.

Командував пол�

ком, закінчив

Військову акаде�

мію імені М.В.

Фрунзе і акаде�

мію Генерального штабу. Перед

війною у званні полковника викла�

дав в академії Генштабу. За рекоме�

ндацією Г. Жукова призначений

начальником оперативного відді�

лу штабу армії, згодом — штабу Ки�

ївського особового військового

округу, перетвореного на початку

війни на Південно�Західний фронт.

У грудні 1941 року призначений

начальником штабу Південно�За�

хідного напряму, потім — Півден�

но�Західного фронту. У травні

1942, після поразки під Харковом,

був понижений у посаді, але в лип�

ні того ж року призначений ко�

мандувачем 16�ї армії, пізніше пе�

рейменованої в 11�ту гвардійську,

яка влітку 1943 року відзначилася в

Курській битві при Орловській на�

ступальній операції. З листопада

командував військами 1�го Приба�

лтійського фронту. Закінчив війну

генералом армії, Героєм Радянсь�

кого Союзу. Звання маршала при�

своєно в 1955 році.

***
Павло Івано�

вич Батов — об�

дарована, талано�

вита і в той же час

скромна людина.

Коли після повер�

нення з Іспанії

йому запропону�

вали посаду ко�

мандира корпусу, він був здивова�

АКТУАЛЬНО

ААААППППООООССССТТТТООООЛЛЛЛИИИИ
ППППЕЕЕЕРРРРЕЕЕЕММММООООГГГГИИИИ

Олексій БАКУМЕНКО
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ний і рішуче відмовлявся, адже до

цього командував лише полком.

З початку Великої Вітчизняної —

командир 9�го стрілецького кор�

пусу Харківського військового

округу, з серпня 1941 — заступник

командувача, а в листопаді–гр�

удні — командувач 51�ї армії Пів�

денного фронту. У 1942 команду�

вав 3�ю армією і був помічником

командувача Брянського фронту.

З жовтня — командувач 4�ї танко�

вої армії, перетвореної на 65�ту, яка

брала участь у Сталінградській і

Курській битвах, а восени 1943 ро�

ку — в Чернігівсько�Прип’ятській

наступальній операції, в ході якої

форсувала Десну, Сож і Дніпро.

Павло Іванович Батов — один із

найдосвідченіших командувачів,

який умів чітко організовувати вза�

ємодію і підготовку військ до опе�

рації. Він один з небагатьох коман�

дармів, двічі удостоєних звання Ге�

роя Радянського Союзу.

***
Василь Мико�

лайович Гор�

дов до Великої

Вітчизняної вій�

ни — начальник

штабу військово�

го округу. З 1941

року — началь�

ник штабу 21�ї

армії, в жовтні — призначений її

командувачем. У липні 1942 ко�

мандував Сталінградським фрон�

том (20 днів), потім 33�ю і 3�ю гва�

рдійськими арміями. 3�тя гвардій�

ська у складі 1�го Українського

фронту брала участь у Львівсько�

Сандомирській та інших операці�

ях. Генерал Гордов мав неабиякі ор�

ганізаторські здібності і сильну во�

лю. За бойові заслуги удостоєний

звання Героя Радянського Союзу.

Після війни командував військами

Приволзького військового округу.

В 1950 році за сфабрикованим

звинуваченням був розстріляний.

Посмертно реабілітований.

***
Андрій Івано�

вич Єрьоменко

був командува�

чем арміями не�

довго: 4�ю удар�

ною — з грудня

1941 по лютий

1942 року та

Окремою При�

морською — з лютого по квітень

1944.

Вступаючи в серпні 1941 року в

посаду командувача військ Брянсь�

кого фронту, хвалькувато заявив

Сталіну, що «розіб’є негідника Гуде�

ріана», але зробити цього не зміг.

Натомість Гудеріан розгромив

Брянський фронт і спільно з Клей�

стом оточив війська Південно�За�

хідного фронту.

Всі, хто знав Єрьоменка, відзна�

чали надмірні самовпевненість та

честолюбство, але не применшува�

ли його вольових якостей. За роки

війни він командував різними

фронтами, зокрема з березня

1945 — 4�м Українським. Звання

Героя Радянського Союзу отримав

у 1944 році. Маршалом Радянсько�

го Союзу став у 1955 році. 

***
Василь Івано�

вич Кузнєцов

на початку Вели�

кої Вітчизняної

війни командував

армією на Захід�

ному фронті, з ве�

ресня 1941 —

21–ю — на Пів�

денно�Західному. Перша ударна

під його керівництвом відзначила�

ся під Москвою при спробі німець�

ких військ форсувати канал імені

Москви в районі Яхроми. Вміло

організовував підготовку і ведення

загальновійськового бою. Генерал�

полковник Кузнєцов пройшов бо�

йовий шлях від Москви до Берліна.

За роки війни він був командува�

чем семи армій. Третя ударна під

його керівництвом брала участь у

штурмі Берліна і встановила пра�

пор Перемоги над рейхстагом.

Удостоєний звання Героя Радянсь�

кого Союзу в 1945 році.

***
Михайлу Івано�

вичу Потапову

вдалося уникнути

трагічної долі.

Командуючи 5�ю

армією Південно�

Західного фрон�

ту, брав участь у

п р и к о р д о н н и х

боях. У ході Київської оборонної

операції значна частина його армії

була оточена. При виході з кільця

був важко поранений і потрапив у

полон, де перебував до квітня 1945

року. Тримався мужньо й гідно. Він

один з небагатьох, хто після пове�

рнення на Батьківщину продовжив

службу в армії. Був командармом,

першим заступником командувача

військ Одеського військового

округу. Звання генерал�полковни�

ка присвоєно в 1961 році.

***
Максим Олексі�

йович Пуркаєв

напередодні Ве�

ликої Вітчизня�

ної війни був од�

ним із найбільш

п і д г о т о в л е н и х

воєначальників.

Це був досвідче�

ний командир, людина високої

культури — так характеризував йо�

го Г. Жуков. Війну почав начальни�

ком штабу Південно�Західного

фронту. З грудня 1941�го команду�

вав 60�ю армією, перейменованою

згодом в 3�тю ударну, яка взимку

1942 року брала участь в Торопе�

цько�Холмській операції. Просу�

нувшись углиб фронту на 250 кіло�

метрів, вона оточила холмське

угруповання німців і знищила йо�

го. У 1943 році успішно провела

Великолукську наступальну опера�

цію. У подальшому Максим Олексі�

йович командував військами Калі�

нінського і Далекосхідного фрон�

тів. Полководницькі якості генера�

ла армії Пуркаєва (з 1944 р.)

найяскравіше проявилися в ході

Маньчжурської стратегічної насту�

пальної операції.

***
Андрій Кири�

лович Смир�

нов на початку

Великої Вітчиз�

няної війни був

п р и з н а ч е н и й

к о м а н д у в а ч е м

18�ї армії Пів�

денного фронту,

сформованого на базі управлін�

ня і військ Харківського військо�

вого округу. Армія вела бойові дії

на Кам’янець�Подільському на�

прямі, брала участь в Уманській

оборонній операції, утримувала

плацдарм на Дніпрі. В ході Дон�

баської оборонної операції час�

тина армії була оточена. 8 жовт�

ня 1941 року, при виході з ото�

чення, генерал�лейтенант Смир�

нов застрелився.

ПОСТАТІ
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***
Іван Миколайович Музичен�

ко з 1918 року в Червоній Армії. У

роки громадянської війни — комі�

сар кавалерійського полку, мав

п’ять поранень. З 1937 року — ко�

мандир кавалерійської дивізії. Ко�

мандував стрілецькою дивізією під

час радянсько�фінської війни.

З липня 1940 — командувач 6�ї ар�

мії Київського особового військо�

вого округу. З початку Великої Віт�

чизняної вона у складі Південно�

Західного фронту брала участь у

прикордонних боях північніше

Львова, потім у Київській оборон�

ній операції. На початку серпня

1941 оточена в районі Умані. По�

ранений Музиченко потрапив у

полон.

Звільнений у квітні 1945 амери�

канськими військами. З травня по

грудень 1945 року проходив спец�

перевірку НКВС і був повернений

на службу в Червону Армію. З 1947

року — у відставці.

Нагороджений орденом Леніна і

чотирма орденами Бойового Чер�

воного Прапора.

***
Іван Іванович

Ф е д ю н и н с ь �

кий Велику Віт�

чизняну війну

розпочав коман�

диром стрілець�

кого корпусу,

полковником, Ге�

роєм Радянсько�

го Союзу (1939 р.). Його корпус

брав участь в прикордонних боях

у складі 5�ї армії Південно�Захід�

ного фронту. В серпні 1941 року

став командувачем армії. У жовтні

16 днів командував військами Ле�

нінградського фронту, а потім, на

його ж прохання, знову призначе�

ний командувачем армії. Війська

під його керівництвом були стій�

кими в обороні і рішуче діяли в на�

ступі. У роки війни успішно коман�

дував чотирма арміями. В 1944

став генерал�полковником. У 1955

році йому присвоєно звання гене�

рала армії.

***
Никандр Євлампійович Чібі�

сов у 1941 році — генерал�лейте�

нант. Під час Великої Вітчизняної

командував військами військового

округу, Приморською армією Пів�

денного фронту. З серпня 1942 —

командувач 38�ї

армії, яка відзна�

чилася в Курській

битві, при форсу�

ванні Дніпра. У

1943 році удосто�

єний звання Ге�

роя Радянського

Союзу. З листопа�

да по травень 1944 командував 3�

ю і 1�ю ударними арміями. У

1944—1948 роках — начальник

Військової академії імені М.В.

Фрунзе.

***
Льотчик цивіль�

ної авіації Олек�

сій Євгенійо�

вич Голованов

не належав до ка�

тегорії типових

п р е д с т а в н и к і в

авіаційних ко�

мандирів ВПС.

Стурбований слабкою підготов�

кою до «сліпих» польотів льотного

складу Дальньої авіації, написав

Сталіну про необхідність поліп�

шення підготовки екіпажів. У лю�

тому 1941 року він очолив спеціа�

льно створений авіаційний полк і

провів значну роботу в цьому на�

прямі.

На початку Великої Вітчизняної

командував авіаційною дивізією,

згодом — Авіацією дальньої дії

(АДД). Підготовленість її до

польотів в складних метеорологі�

чних умовах дозволила вести бо�

йові дії вночі і в хмарах без при�

криття винищувачів і завдавати

ударів по важливих об’єктах в ти�

лу противника.

Брав участь у бойових вильо�

тах, нальотах на Берлін, Кенігс�

берг, Данциг і Плоешті. Льотна

майстерність і природний розум

дозволили йому стати в 1942 ро�

ці командувачем Авіації дальньої

дії, згодом — 18�ї повітряної ар�

мії. У 1944 році він став Голо�

вним маршалом авіації, нагоро�

джений багатьма бойовими ор�

денами, зокрема трьома ордена�

ми Суворова I ступеня. Але

звання Героя Радянського Союзу

так і не отримав.

Голованов багато зробив для

розвитку і вдосконалення Авіації

дальньої дії, але прагнув відособи�

ти її від авіації фронтів. Великі не�

приємності чекали на нього після

війни. У 1948 році його усувають з

посади командувача і направляють

на навчання в Академію Генераль�

ного штабу, призначають коман�

диром повітряно�десантного кор�

пусу. В 1953 році талановитого

льотчика звільняють зі Збройних

Сил. 

***
Сергій Кіндратович Горюнов

під час радянсько�фінської війни

командував ВПС 7�ї армії. На поча�

тку Великої Вітчизняної очолював

ВПС 18�ї армії Південного фронту,

з листопада 1941 року – команду�

вач ВПС Північно�Кавказького

фронту. З червня 1942 — команду�

вач 5�ї повітряної армії у складі Пі�

внічно�Кавказького фронту, яка

брала участь в обороні і звільненні

Північного Кавказу, а з квітня 1943

року спільно з 4�ю — в боротьбі за

завоювання повітряного простору

над Кубанню. Влітку 1943 року во�

на увійшла до складу Степового

фронту, згодом — до 2�го Україн�

ського.

Генерал�полковник авіації Горю�

нов у 1945 році удостоєний звання

Героя Радянського Союзу.

***
Тимофій Тимо�

фійович Хрю�

кін учасник бо�

йових дій в Іспа�

нії, Китаї, на озері

Хасан. У 1939 ро�

ці командував

ВПС 14�ї армії і

був удостоєний

звання Героя Радянського Союзу за

участь в радянсько�фінській війні.

На початку Великої Вітчизня�

ної війни генерал�майор Хрю�

кін — командувач ВПС 12�ї армії

Південно�Західного та ВПС Ка�

рельського фронтів. З листопада

1942 по червень 1944 року ко�

мандував 8�ю, а з липня 1944 —

1–ю Повітряною армією. Керував

бойовими діями авіаційних з’єд�

нань у Сталінградській битві, при

звільненні Донбасу, Правобереж�

ної України і Криму. За роки вій�

ни зробив більше ста бойових

вильотів. Він один із небагатьох

командувачів двічі удостоєний

звання Героя Радянського Союзу

(1939, 1945 рр.). Звання генерал�

полковника авіації присвоєно в

1944 році.

Далі буде.
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А тим часом Омелько Пугач був,

можна сказати, чи не першим полі�

тичним діячем, який зрозумів, що

поневолені народи Росії не змо�

жуть звільнитися самотужки, по�

одинці, а лише після розвалу всієї

колоніальної імперії.

Через сто сімдесят років такого

ж висновку дійдуть, між іншим, і

керівники ОУН�УПА, коли по�

чнуть створювати в УПА узбець�

кі, кавказькі та інші національні

підрозділи, проведуть з’їзд поне�

волених народів і навіть пору�

шать питання про переймену�

вання ОУН на НВРО — націона�

льно�визвольну революційну ор�

ганізацію, щоб такою назвою,

так би мовити, інтернаціоналізу�

вати національно�визвольну бо�

ротьбу і поширити її на терито�

рію всього СРСР. Та повернімося

у вісімнадцяте сторіччя до Оме�

ляна Пугача.

Після придушення московськи�

ми і польськими військами гайда�

мацького повстання Коліївщи�

ни — в Україні, що в ньому, за де�

якими даними, брав участь і Оме�

лько Пугач, він втікає аж у

Передкавказзя, на Терек. У нього

виникає задум об’єднати всіх коза�

ків — запорозьких, донських сло�

бідських, волзьких, яїцьких і підня�

ти повстання, залучивши до нього

покріпачених селян та всіх при�

гноблених, щоб захопити Москву і

встановити скрізь «вільні козацькі

порядки».

Омелян Пугач народився 250 ро�

ків тому, як зазначено в офіційно�

му висновку Оренбурзької таємної

слідчої комісії від 1774 року, в «ко�

зачьей малоросійськой Зимовейс�

кой станице». На допиті ж у листо�

паді 1774 року він повідомив, що

його дід Михайло «был Донского

войска Зимовейской же станицы

козак, и прозвище было ему Пу�

гач». До речі, Бугогардівською па�

латою Запорозької Січі 1773 року

командував полковник Пугач. 

Між іншим, у цій же українській

козацькій станиці Зимовейській,

десь за сто років до Омелька Пуга�

ча, народився інший ватажок повс�

тання проти царизму — знамени�

тий Степан Разін, теж українець. 

Омелько Пугач розмовляв украї�

нською. У сімнадцять років він од�

ружився із сиротою із сусідньої

Осавултської станиці, українкою

Софією Недюжевою, а коли в них

народився син Трохим, то хреще�

ним батьком його став також укра�

їнець. Згодом Омелько Пугач, мо�

білізований до війська, побував у

багатьох місцях України, а в Києві,

за його словами, жив два роки, уда�

ючи з себе хворого, щоб не служи�

ти в армії царської Росії.

Треба сказати, що українці ста�

новили значну, якщо не більшу ча�

стину населення Дону. Як зазначав

дослідник Бронштейн, уже 1638

року на Дону налічувалося понад

10 тисяч «черкас» — українців. Та й

назва столиці Донського козацько�

го війська — Черкаськ промовля

сама за себе: «черкасами» колись

називали українців. Українці пере�

важали також у Волзькому козаць�

кому війську, значна частина їх бу�

ла і в Терському та Яїцькому коза�

цьких військах. Тож закономірно,

ВВВВ АААА ТТТТ АААА ЖЖЖЖ КККК ИИИИ
КККК ОООО ЗЗЗЗ АААА ЦЦЦЦ ЬЬЬЬ КККК ОООО ЇЇЇЇ
ВВВВ ОООО ЛЛЛЛ ЬЬЬЬ НННН ИИИИ ЦЦЦЦ ІІІІ
Найяскравішій постаті російської історії,
герої багатьох наукових досліджень
і художніх творів... Омелян Пугачов
та Степан Разін за походженням,
виявляється, були українцями

«Вечная малороссийская наклонность к не*
удовольствию» — ця риса Омелька Пугача
була виокремлена в матеріалах слідчої комі*
сії після його підступного арешту, і саме цю
рису карателі вважали однією з головних
причин бунтарства цього українського коза*
ка, намагаючись не помічати інших, соціаль*
но*політичних...
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ТВОЇ СИНИ, УКРАЇНО!

що коли 18 вересня 1773 року на

Яїку (Уралі) почалося повстання

під проводом Омеляна Пугача, то

українці були чи не основною йо�

го ударною силою. Колишні гайда�

маки (є дані про те, що навіть сам

Максим Залізняк утік з сибірської

каторги і приєднався до повста�

лих), запорожці... Ось лише кілька

прізвищ найактивніших соратни�

ків Омелька Пугача (а їх можна на�

звати сотні): Мелещенко, Заклиста,

Журба, Новиковський, Кармацько,

Шаварнівський, Журбинський,

Стодола, Криворученко, Червачен�

ко, Величко... Майже тисяча україн�

ських козаків перейшла на бік по�

встанців навесні 1774 року з росій�

ської каральної армії, посланої на

придушення повстання, якою ко�

мандував генерал Бібіков. Пугачов�

ці з’явилися й на Запоріжжі. Як по�

відомляв єпископ Феодосій, у січні

1774�го на Запорожжі були пуга�

човські полковники Ємельянов і

Стодола, котрі закликали козаків

приєднатися до повстання. Той же

єпископ Феодосій писав: «Весной

1774�го года в соседстве к прожи�

вающим здесь запорожцам присо�

единились несколько бурлаков из

пораженной пугачевщины». Та й

сам Омелько Пугач після поразки

мав намір «пробратися морем до

запорозьких козаків».

Хтозна, якою була б майбутня до�

ля України, якби російський уряд,

спішно уклавши мир з Туреччи�

ною, не послав проти повстансь�

кої армії Пугача свої найкращі вій�

ська, а зрадники не захопили й ви�

дали карателям свого отамана! По�

встання було жорстоко придушене

восени 1774�го, а 21 січня 1775�го

Омелько Пугач був прилюдно за�

мордований у Москві.

Повстання під проводом україн�

ця Омелька Пугача налякало ро�

сійську царицю Катерину II — саме

після цього вона вирішила знищи�

ти Запорозьку Січ, цей «розсад�

ник» бунтів і непокори, острівець

свободи в морі абсолютизму, зро�

зумівши, що доки буде в Україні

Січ, доти житиме й Україна. Через

півроку після страти Омелька Пу�

гача російські війська підступно

захопили й зруйнували Запорозь�

ку Січ. 

Отже, так звану селянську війну

«під проводом Омеляна Пугачо�

ва» — найбільшу в історії Російсь�

кої імперії, можна цілком вважати і

українським повстанням проти

поневолювачів, одним з важливих

етапів трагічної історії наших виз�

вольних змагань. Так само, як і по�

встання під проводом Степана Ра�

зіна — Стеньки Разіна, оспіваного

у відомій російській пісні, який на

Красній площі в Москві 6 червня

1671 року після лютих тортур був

четвертований за царським ука�

зом. А тим часом і Степан Разін, і

повстання під його проводом пря�

мо пов’язані з Україною. Та й сам

Степан Разін був українцем, бо на�

родився він, як вказано в архівних

документах, «в малороссийской

станице Зимовейской на Дону».

Ще 1663 року Степан Разін на

чолі загону донських козаків ра�

зом із запорожцями успішно вою�

вав проти кримських татар. Навес�

ні 1670 року Степан Разін очолив

народне повстання, що охопило

Дон, Поволжя, Підмосков’я. Не обі�

йшло воно й Україну. Це був спіль�

ний виступ донських і запорозь�

ких козаків, інших поневолених

Московією народів і племен проти

спільного ворога — московського

царя. Згодом повстання переросло

у війну — після того, як до разінців

приєдналися українські повстанці

на чолі з полковником Острогозь�

кого полку Іваном Дзиковським.

Саме він ще 1668 року таємно до�

мовився із Степаном Разіним про

спільний збройний виступ — і во�

сени 1670�го повстанням була

охоплена вся Слобідська Україна.

Якби не зрада промосковськи на�

лаштованої частини козацької

верхівки, то невідомо, чим би за�

кінчилася війна під проводом Сте�

пана Разіна. Змовники захопили

керівників повстання в Україні, ви�

дали їх царю. 8 жовтня 1670�го

Дзиковський, його дружина Євдо�

кія, писар Марко Жуковцев, сотни�

ки Яків Чекмез, Василь Григорів,

обозний Микола Волнянка були

розстріляні. Та повстання тривало

ще до весни 1671�го. Повстанці

здобули ряд блискучих перемог

над царськими військами, захопи�

ли багато міст — ця війна охопила

все Поволжя, Дон, Приуралля. По�

встанці боролися проти гніту мос�

ковського царя, за козацькі воль�

ності і порядки. Вони прагнули

свободи, їх ідеалом була козацька

держава. Та в квітні 1671 року тяж�

ко пораненого Степана Разіна за�

хопили зрадники і видали москов�

ському царю на розправу.

Після розвалу СРСР в нинішній

Російській Федерації відновлю�

ються імперські цінності і традиції,

ревізується історія, тож і Степан

Разін, і Омелян Пугач та інші герої,

котрі руйнували основи імперії,

вважаються ледь не державними

злочинцями. Що ж, з точки зору

імперсько�великодержавної — мо�

жливо, й так. Але не з позицій зага�

льнолюдських цінностей. Тож

Україна повинна надати політич�

ний притулок, хоча б посмертно,

своїм дітям, передусім Омеляну

Пугачу та Степану Разіну, котрі ці�

ною свого життя наближали виз�

волення і державність України.

Данило КУЛИНЯК, письменник, історик,
директор Всеукраїнського благодійного

фонду імені Петра Калнишевського

Ще 1663 року Степан Разін на чолі
загону донських козаків разом 
з запорожцями успішно воював

проти кримських татар.
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ЛІТЕРАТУРНИЙ ДЕСАНТ

Після революції в Лаосі до влади

прийшли соціалісти. Виживати цій

країні допомагав увесь світ, у тому

числі й Радянський Союз. Зокрема,

радянські фахівці брали участь у

будівництві госпіталю та машино�

ремонтного заводу, вчили лаосців

літати на МІГах та цивільних АНах,

розміновували поля. У колективі

склалися дружні стосунки, але по�

вної довіри не було. Ми остерігали�

ся говорити один одному правду,

бо все доносилося працівникам

КДБ, які жили поряд з нами і знали

все про всіх. «Болото» йшло від на�

шого замполіта, який нацьковував

людей одне проти одного. 

У мої обов’язки як медичного

працівника входив нагляд за сані�

тарним станом басейну, який був

місцем відпочинку для працівників

посольств, консульств і торгпредс�

тва, військових і цивільних пілотів. 

Те, про що я хочу розповісти, ста�

лося на самому початку мого пере�

бування в Лаосі. Якось я стояв біля

басейну і милувався прозорою

гладдю води. Аж от до басейну піді�

йшов молодий чоловік, якого я ра�

ніше тут не бачив, і почав роздяга�

тися. Я здогадався, що це прапор�

щик Микола Зухаренко, який тіль�

ки�но повернувся з відпустки. Був

він із групи ВПС — це все, що я про

нього знав.

Він роздягнувся і підійшов до

краю басейна. Я подивився на ньо�

го і про себе відзначив, що людина

хвора. Вся спина і плечі прапор�

щика були вкриті рожевими бляш�

ками лишаю. Я підійшов до нього

ближче і сказав:

— Шановний, Вам купатися не

можна, у Вас лишай. А тут купають�

ся сотні людей, і серед них діти. —

Я Вам забороняю купатись! — гук�

нув я йому навздогін.

— Та пішов ти!.. — почув я у відпо�

відь.

Я остовпів. Це було так зухвало і

безсоромно. Незважаючи на моє

попередження, він пірнув і поплив

до протилежного берега. Переко�

навшись, що прапорщик мене не

послухається, я пішов до штабу. На�

зустріч мені якраз ішов начальник

штабу полковник Кондукторов. Я

був дуже знервований і, мабуть, ви�

глядав незвично. Він це помітив,

бо, порівнявшись зі мною, зупини�

вся і запитав:

— Що трапилося, Миколо Мефо�

дійовичу? 

Я розповів йому. По дорозі до

штабу Зухаренко, мабуть, вже

встиг зателефонувати старшому

групи ВПС полковнику Синиці, бо

поки Кондукторов відчитував Зу�

харенка, він уже підійшов. Я стояв

поряд і спостерігав за тим, що дія�

лося. Кондукторов розпалився, по�

грожував прапорщику дисциплі�

нарним покаранням, лаяв за те, що

той так зневажливо поставився до

вимог лікаря, до того ж старшого

за званням.

Тут втрутився Синиця.

— Добре, Сергію Яковичу, я сам

розберуся із Зухаренком, — при�

мирливо сказав він. 

І на цьому ми розійшлися. Інци�

дент, як�то кажуть, був вичерпа�

ний. Наступного дня у нас були

польоти, і я, як завжди, о п’ятій ран�

ку чекав на місці збору на решту

групи, щоб їхати на аеродром. Во�

зив нас Синиця на службовому ав�

томобілі. Вже їдучи в машині, він,

ні до кого конкретно не звертаю�

чись, почав лаятися:

— Бачите, плазуни сплять собі до

7�ї ранку, а ми повинні їхати на

польоти. Нікчеми, ледарі! Хіба во�

ни можуть зрівнятися з нами!

Микола ШЕМШЕЙ

ІІІІРРРРЖЖЖЖАААА
У переддень профе*
сійного свята медич*
них працівників ми
друкуємо мемуари
військового лікаря
підполковника меди*
чної служби Миколи
Шемшея. За його
плечима — сорок ро*
ків служби в Зброй*
них Силах, три з яких
– у далекому та спе*

котному Лаосі. Власне кажучи, мемуари Ше*
мшея — це щира розповідь про ті стосунки, які
часто*густо мали місце поміж офіцерами
«непобедимой и легендарной». Втім, говорити
про це вголос було не прийнято. Микола Ше*
мшей — і за це йому окрема дяка – порушив
табу, яке здавалося непохитним. І тільки зара*
ди одного – аби люди в погонах, які мають
честь і шану служити у війську зараз, не успа*
дкували ті негативні явища, які, наче іржа, ро*
з’їдали армійський колектив зсередини.



Ми — голуба кров армії, ми — еліта!

А хто вони? Нікчеми… Тільки й зна�

ють, що ходити строєм та човгати

своїми чоботями... 

Він розпалявся все дужче. Я зро�

зумів, що це репетиція перед роз�

мовою зі мною. Всі в машині мов�

чали. Я був шокований зневагою

полковника до своїх товаришів по

зброї. Для мене це був як грім з яс�

ного неба. Я виховувався на інших

принципах. Це було щось казарме�

не, солдафонське. Звідки у полков�

ника стільки гонору і зневаги? 

На аеродромі ми всі розійшлися

по своїх робочих місцях. Провів�

ши у медпункті передпольотний

огляд пілотів і підписавши планову

таблицю, я вийшов на вулицю. Тут

до мене підійшов Синиця.

— Ходімо, — звернувся він до ме�

не, — поговоримо.

Відвівши мене подалі від присут�

ніх у дворі медпункту наших та ла�

оських фахівців, щоб ті не чули на�

шої розмови, він почав: 

— То ти зрозумів, що вчинив не�

правильно? Щоб сухопутні плазу�

ни виховували нас! Яка ганьба!.. 

— Дозвольте, — здивувався я. —

Яка різниця, хто поставив на місце

знахабнілого прапорщика, який

грубо порушив дисципліну. Я не

звик, щоб зі мною так розмовляли.

І чому ми говоримо про це тут?

— Будь певен, я тебе швидко

спроваджу звідси, — не вгавав він.

— Не Ви мене сюди оформляли і

не Вам мене звідси відправляти, —

парирував я.

Пройшов деякий час, і я вирішив,

що наша розмова на аеродромі за�

бута. Але це було не так. Синиця

був мстивий і своєї погрози не за�

був. Він ненавидів і жадав помсти.

При зустрічі усміхався, а за спи�

ною виношував мстиві плани. Але

сам справитися зі мною він не міг,

потрібна була підтримка. Я ж пово�

дився в рамках дозволеного, і пре�

тензій до мене не було. 

Допомога прийшла несподівано.

Закінчив службу в Лаосі замполіт

Вимін, а на зміну йому прибув

Жванін, з яким, як виявилося, Си�

ниця закінчував одне військове

училище. Синиця розповів новому

замполіту про свої плани, і вони

взялися разом провчити непокір�

ного лікаря. 

І ось настав час, коли Жванін і

Синиця почали активно діяти. Во�

ни вирішили відізвати мене в Союз

за допомогою політуправління Ге�

нерального штабу. Для цього в ко�

пії протоколів партійних зборів

треба було вставити речення, які б

компрометували мене. Копії про�

токолів відсилалися в Москву, а там

уже робили висновки.

Ці двоє задумали обійти стар�

шого групи генерала Гапоненка,

КДБ, хоча, щоб мене за якусь про�

вину достроково відправити в Со�

юз, необхідне було «добро» і

представника КДБ. Друкувала ко�

пії документів Люда, якій я, можна

сказати, врятував життя. Якось

увечері вона виносила сміття і на

стежці наступила на змію. Через

дві хвилини її вже принесли до

мене в медпункт. Я швидко наклав

джгут вище рани і зробив все, як

того вимагала інструкція. Отож,

Людочка була мені вдячна — таке

не забувається.

Одного разу вранці вона принес�

ла мені клаптик паперу, на якому

кривим почерком Жваніна було

написано: «На проведених партій�

них зборах всі виступаючі жорст�

ко критикували деяких фахівців,

котрі в своїй поведінці допускали

користолюбство, виявляли незла�

гідність із лаоськими товаришами,

пиячили…» Серед інших прізвищ

було й моє. Ось це друкарка повин�

на була вставити в протокол пар�

тійних зборів.

Вона взяла той папірець і прине�

сла мені зі словами:

— Миколо Мефодійовичу, Жва�

нін дав мені ось це, щоб я додруку�

вала в протокол зборів. Але я не бу�

ду цього робити. Це ж брехня,—

обурилася Людочка.

Тримав я той папірець у руках і

своїм очам не вірив. Це був удар в

спину. Як таке взагалі можливо? На

зборах про мене навіть мови не бу�

ло. Це все придумано Жваніним і

Синицею. Негідники!.. Моєму обу�

ренню не було меж. Вони виріши�

ли, що таким чином розквитають�

ся зі мною. Але я вирішив просто

так не здаватися.

З тією запискою я пішов до гене�

рала Гапоненка, який мешкав на

сусідній віллі. Він прочитав і каже

мені:

— Миколо, не бери близько до

серця. Записку залиш мені, а сам

іди й спокійно працюй. Поки я тут,

ніхто тебе не скривдить.

Про цей випадок я розповів та�

кож нашому кадебісту. Вислухавши

мене, він порадив: 

— Сьогодні усе це напишіть, а за�

втра віддасте мені.

Забігаючи наперед, зауважу: по�

ки генерал був у Лаосі, мене ніхто

більше не зачіпав. Жванін зі мною

не розмовляв. Друкарці «пришили»

через посольство розголошення

партійної таємниці, і незабаром

Москва її відізвала. А коли закінчи�

вся строк відрядження у генерала

Гапоненка, я залишився сам на сам

зі своїми ворогами. 

Тут вони знову заворушилися.

Моє відрядження в Лаосі закінчува�

лося. Надійшла команда готувати

від’їжджаючим партійні характе�

ристики. Мені, звичайно ж, дали

негативну. Члени бюро її не затве�

рдили. Та цього виявилося замало.

Тиск на мене тривав, і я вирішив

поїхати в посольство і розповісти

все, що зі мною роблять, секрета�

рю загального партійного коміте�

ту Михайловському. 

Згодом я підключив до цієї боро�

тьби працівника торгового пред�

ставництва СРСР у Лаосі, якому

свого часу допоміг у дуже делікат�

ній справі. Вже не знаю, чи він, чи

Михайловський допоміг, але хара�

ктеристику мені затвердили нор�

мальну. Згадую, що тоді на одному

із партійних зборів я хотів висту�

пити і розповісти про брудні спра�

ви Жваніна і Синиці. Записався до

виступу, та коли переді мною зали�

шилося двоє виступаючих, до мене

підсів наш кадебіст.

— Навіть не думайте цього роби�

ти. Вас ніхто не зрозуміє. Першим

же літаком вас обох відрядять до

Москви, — сказав він. 

Я, звичайно, підкорився. Проти

сили не попреш. Проте сказав, що

в Москві обов’язково зайду в УК.

Він змовчав. Знав, чим це все скін�

читься. А я ще вірив у партійну пра�

вду. Тільки потім, у Москві, остато�

чно переконався, що її немає. На�

36

Ми були маленькими гвинтиками
величезної страшної машини, і якщо
один із них дозволяв собі крутитись
по3своєму, його просто знищували. 
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ша партія писала одне, говорила

друге, а чинила третє. Ми, рядові

комуністи, були маленькими гвин�

тиками величезної страшної ма�

шини, і якщо один із них дозволяв

собі крутитись по�своєму, його

просто знищували. 

Ось такий моральний клімат був

у нас в Лаосі. Один одного прода�

вали, писали анонімки. Для Москви

це було вигідно: нехай плебеї

б’ються, в каламутній воді легше

ловити рибу. 

Мені більше не хотілося бути за

кордоном. Я просто не міг дочека�

тися, коли мені дозволять поверну�

тися до рідного дому. Рахував кож�

ний день, кожну годину. 

По приїзді в Москву я доповів

своєму начальству, що повернувся

з відрядження. Начальник відділу

кадрів сказав, що я можу служити в

Києві, начальником медичної слу�

жби вищого військового авіацій�

ного інженерного училища. Поса�

да відповідальна, училище елітне.

Та це було потім. А поки що була

Москва…

Коли пішов забирати партійний

квиток (він зберігався в ЦК КПРС),

попросився на прийом до члена

ЦК, відповідального за трикутник

В’єтнам —Лаос — Кампучія. Розпо�

вів йому свою історію. Він уважно,

не перебиваючи, вислухав мене, а

наприкінці сказав:

— Спасибі Вам. Ідіть. Ми в усьому

розберемося.

І розібрався… Будь проклятий

той час, коли я надумав іти в ЦК. Не

встиг я приїхати в Моніно, як про�

лунав дзвінок. Мене запитував чер�

говий по політичному управлінню

10�го Головного управління Ген�

штабу.

— Завтра о 9�й Ви повинні бути в

кабінеті начальника політичного

Управління генерал�лейтенанта

Ашурпова, — повідомив він. 

Приїхав я вранці. Перепустка

вже чекала на мене. Ліфтом підняв�

ся в «десятку». Не встиг переступи�

ти поріг, як на мене накинувся здо�

ровенний генерал�лейтенант:

— Ви ганьбите чесних людей, які

не покладаючи рук працюють в

Лаосі. Ось полковник, — він пока�

зав на полковника в погонах танкі�

ста, — тільки�но повернувся після

перевірки з Лаосу. Там все добре.

А Ви дозволили собі порочити чес�

них людей. Ось вам папір, ідіть в

ленінську кімнату і все опишіть.

Все, що говорили вчора в ЦК

КПРС.

Я взяв папір і виклав усе, що роз�

повів в ЦК. Наступного дня началь�

ник відділу кадрів медичної служби

ВПС викликав мене до себе.

— Мефодійовичу, що ти наро�

бив? Почав він. — Я не знаю, що те�

пер з тобою буде. Рятуйся сам, бо

ми тобі вже нічим не допоможемо.

Збирай характеристики від усіх,

хто тебе знає по Лаосу. Даю тиж�

день. Зайди до генерала Рудного,

він на тебе чекає.

Я зайшов. Микола Михайлович

спокійно розпитав мене, а потім

сказав:

— Я буду тебе захищати. Я не від�

дам на поталу свого фахівця, який

три роки чесно відпрацював у тро�

піках. Зараз збери характеристики,

їдь до Києва і приступай до роботи.

За три дні я зібрав характеристи�

ки. Це було нелегко. Я не знав адре�

си тих, хто міг мені допомогти. Але

таки знайшов. Відіслав телеграму в

Баку генералу Гапоненку, знайшов

у Києві Кондукторова і Людочку в

Москві, хоча вона вийшла заміж і

змінила адресу. Вони мені не від�

мовили. 

У перших числах липня я виїхав

до Києва. Працював на новій по�

саді, а наказу про моє призначен�

ня все ще не було. За мене боро�

лися… Тільки в грудні Військова

рада ВПС на чолі з Головним мар�

шалом авіації Кутаховим розгля�

нула моє питання і дала «добро»

на моє призначення. Звичайно,

переміг у цій боротьбі мій нача�

льник, генерал медслужби Мико�

ла Михайлович Рудний. Згодом

мене викликали в парткомітет

при управлінні штабу ВПС як сві�

дка. На засіданні партійної комісії

з партії був виключений Жванін.

Це була перемога!.. Але далася во�

на мені нелегко.

«Ми — голуба кров армії, ми —
еліта! А хто вони? Нікчеми…» 
Я був шокований зневагою полковника
до своїх товаришів по зброї. 



— Юхим Самуїлович, з Леоні�

дом Івановичем Жаботинсь�

ким ви були поруч протягом

двадцяти років…

— Так, з 1965�го по 1985�й. За Лео�

нідом я спостерігав з 1958 року, ко�

ли вперше побачив його на першо�

сті України серед юніорів. На той

час він був «універсалом» у спорті,

«розривався» між легкою і важкою

атлетикою — метав диск, штовхав

ядро. Але в результаті обрав штангу. 

Послужний список мого вихова�

нця вражає: він був чемпіоном

Олімпійських ігор з важкої атлети�

ки в суперважкій вазі (Токіо�64,

Мехіко�68), чотирикратним чемпі�

оном світу, двократним чемпіоном

Європи, восьмикратним чемпіо�

ном СРСР, дев’ятнадцятикратним

рекордсменом світу. 

— Як Ви думаєте, звідки в Жа�

ботинського така міць і сила?

— У ньому прекрасно перепле�

лися такі, здавалося б, різні якості,

як координація, миттєва реакція,

швидкість при вазі майже 180 кг

(розмір голови богатиря — 62�й,

ноги — 47�й). Пам’ятаю, Льоня

розповідав, як одного разу, ще

юнаком, приїхавши до рідних у се�

ло Успіновка, що на Сумщині, по�

бився з биком: «Стою, розмовляю з

доярками, раптом бачу — колгосп�

ний бик пре прямо на нас. Розмір�

ковувати часу не залишалося —

миттєво схопив його за роги і швя�

кнув об землю!»

— І все ж таки, напевно, атле�

ти набирають силу ще й завдя�

ки відмінному харчуванню?

— Не завжди. Наприклад, Льоня

Жаботинський харчувався досить

скромно. Здавалося б, 185 кг влас�

ної ваги, смакуй без обмежень все,

що подобається. Але він ніколи,

грубо кажучи, не об’їдався. Любив

борщик, шматок м’яса, «лікарську»

ковбаску. До делікатесів був байду�

жим. Віддавав перевагу чорному

хлібу з пісним маслом і сіллю, а не,
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АЙЗЕНШТАДТ Юхим Самуїлович
— заслужений тренер України, за*
служений працівник фізичної культу*
ри і спорту України, тренер з важкої
атлетики Центрального спортивного
клубу Збройних Сил України .

За п’ятдесят років тренерської ро*
боти Юхим Айзенштадт виховав та
підготував 23 майстрів спорту між*
народного класу та понад 50 майс*
трів спорту, серед яких всесвітньо
відомий важкоатлет, дворазовий
олімпійський чемпіон Леонід Жабо*
тинський та перший олімпійський
чемпіон незалежної України Тимур
Таймазов. 

Ветеран Великої Вітчизняної війни,
суддя міжнародної категорії Юхим
Айзенштадт протягом 25 років очо*
лював Федерацію важкої атлетики
м. Києва. Він і зараз продовжує тре*
нерську роботу, передаючи свій до*
свід армійським спортсменам.

Заслужений тренер України з важкої атлетики
Юхим Айзенштадт нещодавно відзначив два
ювілеї: минуло вже п’ятдесят років, як тренує
важкоатлетів, причому сорок із них — армійці.
Спочатку він був тренером «Спартака», згодом
перейшов до київського СКА. Саме з цього
часу й Леонід Жаботинський розпочав свою
феєричну ходу до Олімпу. 

ЮЮххиимм  ААЙЙЗЗЕЕННШШТТААДДТТ::
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скажімо, ікорці. Любив соки. На

зборах у нього в кімнаті завжди

стояв ящик із бутлями соків. Проте

перед всіма важливими змагання�

ми тільки йому, єдиному атлету в

радянській збірній, відкривали не�

обмежений рахунок на харчуван�

ня. Такий собі «шведський стіл» —

куштуй все, що душа забажає. Па�

м’ятаю, кілька разів підходив до ме�

не головний тренер збірної з про�

ханням: «Юхим Самуїлович, під�

ключи, будь ласка, до Леоніда двох�

трьох штангістів малих вагових

категорій, а то їм не вистачає хар�

чування.» Так що із Жаботинським

за столом за щедрою трапезою

завжди сиділо кілька неврахова�

них їдців.

— Протистояння двох радян�

ських атлантів — Юрія Власова

й Леоніда Жаботинського — на

Олімпіаді�64 у Токіо було чи не

головною темою журналів то�

го часу. Це правда, що ваш пі�

допічний міг перемогти на по�

мості маститих суперників ще

й завдяки... хитрощам?

— Я знаю, що йому у цьому неод�

норазово дорікав Власов. В одному

з інтерв’ю він з пересердя заявив:

«На Олімпіаді в Токіо Жаботинсь�

кий перехитрив мене, обдурив,

приспав мою пильність і переміг,

хоча чемпіоном мав стати я». Ми з

Льонею говорили на цю тему. Його

думка така: у спорті не буває обма�

ну — у спорті є переможці й пере�

можені! Хоча від себе можу додати:

він дійсно міг приспати пильність

суперника, сказати, що, мовляв, по�

чувається кепсько. І Власов відразу

давав згоду на виступ. А Жаботин�

ський вигравав, адже насправді він

перебував у чудовій спортивній

формі. 

Пізніше Леонід мені розповідав,

що в той момент на помості думав

тільки про одне: «Я повинен взяти

цю вагу. Штангу треба підняти

будь�що». І він дійсно штовхнув цю

вагу! Та ще й як!!! Був там суддя�ан�

глієць лорд Стейт, який не симпа�

тизував радянським спортсменам.

Так ось, коли Жаботинський взяв

вагу, Стейт дав команду опустити

знаряддя, а Льончик все тримав і

тримав штангу. І тільки коли суддя

піднявся зі стільця й повторив ко�

манду, штангіст «підкорився», став�

ши олімпійським чемпіоном. 

У наступному олімпійському ци�

клі Жаботинський виграв три сві�

тових чемпіонати, два європейсь�

ких і два всесоюзних! І на Олімпіа�

ді в Мехіко знову став тріумфато�

ром. Хоча він тоді й повторив свій

рекорд минулих ігор (572,5 кг),

проте сума була набрана з першої

спроби, а срібний призер бельгі�

єць Серж Редінг відстав від радян�

ського атлета на 17,5 кг!

На жаль, 1969�го Жаботинський

змушений був піти з помосту. Опе�

рація на нирках надовго вивела

його з ладу. І лише у 35 років, після

тривалого лікування, він вирішив

повернутися на поміст. На Спарта�

кіаді Дружніх Армій (тоді існувало

таке досить престижне змагання

між військами соцтабору) Леоніда

Жаботинського знову побачили в

чудовій формі — 180 кг він взяв

легко, як у свої найкращі часи. 

— Юхим Самуїлович, Ваш пі�

допічний не лише виступав за

армійський клуб, а й зробив

непогану військову кар’єру —

звільнився з лав збройних сил

у званні полковника... 

— У ті роки такі питання вирішу�

валися дуже просто. Після Олім�

пійських ігор — 64 у Токіо Міністр

оборони маршал Родіон Малінов�

ський влаштував у Москві прийом

на честь олімпійців. Ліворуч від ма�

ршала сидів Жаботинський, пра�

воруч — Юрій Гагарін. Вручаючи

лейтенантські погони, Маліновсь�

кий сказав Льоні: «За успішний ви�

ступ ми вирішили присвоїти тобі

офіцерське звання. Де ти хочеш

служити?» Пауза. Тоді маршал Гре�

чко, який теж був присутній, підка�

зує: мовляв, до мене просися, у су�

хопутні війська. А Гагарін Малінов�

ському: «У льотчики б Леоніда». І з

легкої руки Юрія Олексійовича

Жаботинський став офіцером Вій�

ськово�Повітряних Сил. 

— Це правда, що в епоху тота�

льного радянського дефіциту

Жаботинський з Гнатюком не

поділили... меблеві гарнітури? 

— Так, був такий випадок (посмі�

хається). Пам’ятаю, одного разу

мені зателефонували додому: «Вас

із Льонею очікують на вулиці Кіро�

ва, дають квартиру в радміновсько�

му будинку. Буде присутнім і Щер�

бицький». «Леоніде, бачиш восьми�

поверховий будинок? — запитав

на місці перший секретар ЦК. —

Вибирай будь�яку квартиру». «Мені

не потрібна будь�яка, — відповів

спортсмен. — Бажано не вище тре�

тього поверху. У мене ж велика ва�

га, а якщо ліфт зламається?» «У цьо�

му будинку не зламається, — заві�

рив Щербицький. — Проте з верх�

ніх поверхів відкривається

дивовижна панорама на Дніпро».

Але Леонід наполіг на третьому.

Щоправда, облаштовувати трикім�

натні апартаменти було нічим. Усе

вирішив перший секретар ЦК

КПУ — забезпечити всі кімнати ле�

гендарного спортсмена меблями.

Але коли Щербицький сказали, що

спеціально «відкладені» для «своїх»

гарнітури має забрати Дмитро Гна�

тюк, він відрізав: «Жаботинський у

нас один, а артистів — багато. Всі

меблі — Жаботинському». Того ж

дня у квартиру уславленого спорт�

смена завезли розкішний гарнітур

із червоної деревини. 

— При такому ставленні до

нього партійного керівництва

та вболівальників Леонід Жа�

ботинський не хворів на «зоря�

ність»?

На Олімпіаді в Мехіко наш
співвітчизник знову став

тріумфатором, випередивши
срібного призера бельгійця Сержа

Редінга на 17,5 кг.
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— «Від землі» Леонід ніколи не

відривався. Наведу лише один

приклад. Спортсменам доводить�

ся багато часу проводити в роз’їз�

дах — змагання, збори. Ви не пові�

рите, але Леонід кілька років їздив

на більшість з них на власному...

«Запорожці». Малолітражку йому

подарували на запорізькому заводі

«Комунар». Спеціально для бога�

тиря машинку переобладнали.

Щоправда, Жаботинському дове�

лося нею керувати сидячи на зад�

ньому сидінні. «Кулібіни» підсили�

ли підвіску, прибрали переднє си�

діння. Спортсмен мені потім роз�

повідав, як не раз, застрягши в

піску в неходжених місцях на ост�

рові Хортиця (любив у вільний від

тренувань час порибалити, поїсти

шашличок), навіть не газував. Про�

сто виходив з машини, піднімав її,

переставляв та їхав далі. Лише на�

багато пізніше в нього з’явилася

престижна на ті часи «Волга». До

речі, і зараз він — член збірної

ГІБДД Московської області з авто�

спорту. З 2000 року «ганяється» на

чемпіонатах Європи по ралі серед

поліцейських. 

— Проте на «Запорожці», і на�

віть на «Волзі», на закордонні

змагання не вирушиш…

— Звичайно ж, нам часто дово�

дилося літати. Перельоти за океан

богатир переносив важко, адже не

вміщався у кріслах. У ті часи про

терористів рідко чули, тому коман�

дири літаків без вагань пропонува�

ли Льончику зайняти місце у відсі�

ку для відпочинку екіпажу.

А от японська велосипедна га�

лузь дійсно «постраждала» від

українського богатиря під час

Олімпіади Токіо — 64. В Олімпій�

ському селищі Жаботинський зла�

мав кілька десятків велосипедів!

На них тоді пересувалася біль�

шість учасників Ігор. Отож япон�

ська техніка під вагою атлета ро�

билася непридатною для подаль�

шого використання. Льоня проїде

трохи: зупинка — знову поломка.

Бере наступний. Отже, від корпуса

до їдальні він «витрачав» три вело�

сипеди.

— Напевно, для багатьох лю�

дей Леонід Жаботинський став

прикладом для наслідування?

— Так. І не тільки в межах колиш�

нього Радянського Союзу. У шану�

вальниках таланта Леоніда ходить

навіть культовий актор, а зараз гу�

бернатор Каліфорнії Арнольд

Шварценеггер. Виявляється, впер�

ше він зустрівся з Жаботинським

ще в 1966 році, коли той був запро�

шений до Австрії на святкування

дня народження компартії цієї

країни, де був почесним гостем. То�

ді за автографом і підійшов до ньо�

го 19�річний штангіст на ім’я Ар�

нольд. А 2004 року вже сам Швар�

ценеггер запросив Леоніда Івано�

вича на турнір «Арнольд�Класик» у

Коламбус, штат Огайо. Там же, у

присутності п’яти тисяч гостей,

Шварценеггер вручив видатному

штангісту приз, зроблений за

спецзамовленням з гірського кри�

шталю. А потім ще хвилин п’ятна�

дцять розповідав, як із самого ди�

тинства намагався рівнятися на

Жаботинського, дивлячись на йо�

го фото, качав собі м’язи. І доте�

пер Леонід Іванович продовжує

спілкуватися з Арнольдом, листу�

ється з ним електронною по�

штою.

— Скажіть, останніми рока�

ми щось змінилося в підготов�

ці спортсменів?

— Сучасні умови для підготовки

армійських спортсменів у порів�

нянні з минулими роками набага�

то кращі. Проблема в іншому — у

людей немає бажання займатися

спортом. Інші пріоритети у житті.

А спорт — це праця, важка і висна�

жлива, кожного дня, з ранку до но�

чі. Небагато сьогодні знайдеш лю�

дей, здатних на такі жертви. 

— Юхим Самуїлович, який

подарунок на Ваше 80�річчя

був найбільш приємним та не�

очікуваним?

— Мої колеги підготували мені

насправді «царський» презент. Ор�

ганізували та провели важкоатле�

тичний турнір на мою честь, у яко�

му взяли участь чимало моїх вихо�

ванців. Мені дуже приємно й те, що

на початку року, коли відзначав

своє 70�річчя мій підопічний Лео�

нід Іванович Жаботинський, Пре�

зидент України Віктор Ющенко

нагородив спортсмена орденом

«За заслуги» другого ступеня. Сам

же Жаботинський тоді заявив: «Ук�

раїнська важка атлетика зрушить�

ся з мертвої точки, і будуть резуль�

тати. Я в цьому впевнений, тому що

наша нація прекрасна, здорова, си�

льна». 

Бесіду вів Андрій СИДОРОВИЧ

АКТУАЛЬНО

Одного разу Шварценеггер зізнався,
що з самого дитинства намагався
рівнятися на Жаботинського —
дивлячись на фото кумира, Арнольд
накачував собі м’язи. 
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